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engaño que usted ha aplicado a la ciudadanía, cuando anun-
ció a bombo y plantillo, renta valenciana de inclusión, 300, 
255 y un incremento de 78, y ha incrementado tan solo 19, 
por el caos de su gestión, por la duda más que razonable 
que reciben los recursos que usted ha manifestado en esta 
intervención de que espera recibir del Gobierno de España 
y de Europa, que es, sin duda, la antesala de los recortes. Y 
además, además, porque usted espera recibir recursos que 
necesita, me imagino que tras las habituales broncas que 
usted tiene con Soler y sus socios del PSPV.

Así que usted creerá que una vez conseguidos los titula-
res y llamado la atención ya usted tiene el trabajo hecho. Y 
yo le digo que lo bien cierto que hoy los más vulnerables en 
la Comunidad Valenciana tienen más motivos que nunca de 
estar preocupados .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señora Bastidas.

A continuación, y para terminar la comparecencia, tiene 3 
minutos la señora vicepresidenta, la señora Oltra . Muchas 
gracias .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Sí. Moltíssimes gràcies.

Gràcies per les seues intervencions .

Miren, les dades són sofrides, no? Quan parlem de l’atenció 
a les persones en situació de dependència i dels directors i 
gerents, sempre, des de fa cinc anys, destaca l’espectacular 
canvi que ha hagut en la Comunitat Valenciana respecte de 
quan governava el Partit Popular, senyora Bastidas. I això és 
incontestable .

Però damunt m’ha parlat vostè durant esta pandèmia. La 
Comunitat Valenciana és la comunitat que més persones ha 
incorporat al sistema durant el temps de confinament. Això 
ho diu l’informe de directors i gerents. I efectivament, encara 
hem de millorar molt, perquè fins que no estiguem en eixos 
sis mesos que marca la llei per a la resolució, doncs no anem a 
descansar. Que en molts municipis això ja és aixina, en molts 
municipis la gent té accés a l’atenció a la dependència abans 
que passen els sis mesos. I seguim en més dificultats en les 
conurbacions grans. I això hem de millorar-ho, lògicament.

Però el temps d’espera ara és la meitat que quan vostés 
governaven, la meitat . Jo vaig resoldre expedients de 2007 i 
vaig aplegar al govern en 2015 . Del 2007! Vuit anys estaven 
esperant les persones quan vostés governaven. Una mitjana 
de quatre anys i mig.

Clar, jo crec que han de tindre vostés un poquet més de 
memòria per a vindre ací a fer eixe discurs, no? Però és el 
que passa quan un s’escriu les rèpliques.

En tot cas, només hi ha un pressupost, este pressupost 
que jo presente hui ací és el meu pressupost i és el del 
senyor Soler. És deveres que les nostres previsions inicials, 
que jo vaig plantejar, que són els diners que necessitàvem, 
eren majors . Se complirà amb ampliacions de crèdit, segur, 
perquè tal com va el sistema necessitarà eixos diners, al final 
arribarem a eixos diners .

Però miren, jo crec que el més important és que presentem 
un pressupost que responen a les necessitats dels valenci-
ans i de les valencianes, que posa les polítiques socials en el 
centre . Que jo vaig aplegar a esta conselleria amb 800 mili-
ons d’euros i ara estem en pràcticament en 2.000 milions. 
I que això és un símbol inequívoc de la importància que el 
Govern del Botànic li dóna a les persones, i sobretot a aque-
lles més vulnerables, que li dóna a la inclusió, que li dóna a la 
igualtat, que li dóna a la dignitat humana. Els pressupostos i 
les polítiques que se deriven després d’eixos pressupostos.

Aixina és que jo els convide que en estos temps de pandè-
mia i de reconstrucció post-pandèmia arrimem el muscle per 
a traure estos pressupostos endavant i donar la resposta que 
els valencians i les valencianes en este moment estan espe-
rant de nosaltres .

Moltíssimes gràcies.

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Oltra . Gracias por su 
comparecencia .

Y vamos a dejar siete minutos, según el reloj, para empe-
zar la última comparecencia, que será la del conseller de 
Hacienda .

Muchísimas gracias .

(Se suspén la reunió durant minuts)

Compareixença del conseller d’Hisenda i Model Econòmic, 
senyor Vicent Soler i Marco, per a informar sobre el Projecte de 
llei de pressupostos de la Generalitat per a l’exercici 2021 pel 
que fa a la seua conselleria

La senyora presidenta:

Y tenemos ya con nosotros al señor Soler, conseller de 
Hacienda y Modelo Económico .

Le acabo de decir, y seguro que el resto de los diputados 
coincidirán conmigo, que nos alegramos mucho de verle esta 
tarde, porque significa que estamos terminando ya estas 
jornadas maratonianas y, además, porque también es verdad 
que tiene mucha responsabilidad en todo esto.
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En fin, tiene 25 minutos en su primera intervención; y, a 
continuación, durante 6 minutos, los grupos políticos harán 
uso de su turno . 15 minutos en la segunda parte de su inter-
vención el señor conseller; réplicas de 3 minutos. Y cerrará 
el señor conseller con 3 minutos al final.

Y, a partir de este momento, suya es la palabra, señor Soler.

Cuando quiera.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Moltes gràcies, senyories, per aguantar fins a este moment. 
(Rient) Perdoneu, però tinc l’obligació d’ocupar tot l’espai 
temporal que me dona el reglament i m’agradaria que fora 
d’interés per a tots vostés i poguérem fer..., enfilar un debat 
amb profunditat, com toca en este cas .

Bé, comparec davant d’esta Comissió d’Economia, 
Pressupostos i Hisenda, de les Corts, per a exposar les 
seccions corresponents a la Conselleria d’Hisenda i Model 
Econòmic, però també a la Presidència de la Generalitat.

La crisi sanitària i econòmica provocada per la pandèmia 
derivada de la COVID-19 marquen, inevitablement, una situ-
ació i un context excepcional en què s’han elaborat estos 
pressupostos. Uns pressupostos singulars i reactius, efecti-
vament, que donen resposta, per tant, a una situació extra-
ordinària en què la columna vertebral de totes les mesures 
es configura amb més protecció social, el reforç dels serveis 
públics bàsics sociosanitaris i una necessària recuperació 
econòmica.

Estos tres elements reflectits en els diferents programes 
pressupostaris per a l’exercici 2021 consoliden els avanços 
assolits amb els comptes del 2020 i suposen un creixement 
sostenible per a les àrees socials, una major inversió en polí-
tiques per a les persones i en els sectors estratègics motors 
de la nostra economia, de l’economia valenciana.

Suposen, per tant, un nou inici per a la recuperació econò-
mica i la cohesió social . A més, són uns pressupostos expan-
sius, gràcies, en part, als fons addicionals que ens ha lliurat 
l’estat, el govern central, però també, i sobretot, per l’impuls 
que atorgarà el finançament europeu.

Estan pensats des de la prudència que marca este context 
macroeconòmic i que aconsellava ser responsable, però 
també valents, per tal d’afrontar en les millors condicions 
possibles esta nova situació condicionada per una pandè-
mia com la que estem vivint en l’actualitat i que ens planteja 
nous reptes com a govern .

El projecte de pressupostos per a l’any 2021 és, per tant, 
un exercici de rigor i també de coherència, en primer lloc, 
amb el que s’ha establert a nivell estatal, que es materialitza 
amb un increment substancial de les partides destinades als 
serveis públics i un reforçament de l’estat del benestar i, en 
segon lloc, amb els diferents pactes de reconstrucció signats 
a la nostra comunitat, fruit del diàleg social, del diàleg insti-
tucional i del diàleg polític parlamentari.

Seguidament, passaré a detallar el pressupost de la 
Conselleria d’Hisenda i Model Econòmic, que té com a 
objectius principals la reivindicació d’un finançament just, 
amb la mateixa fermesa que el primer dia, l’eficiència i 
modernització de l’administració i els nous reptes per a 
l’administració que planteja el nou escenari de la pandèmia.

Per a aconseguir-ho, hem plantejat cinc eixos estratègics de 
polítiques. La primera, el primer eix, és la transformació del 
model econòmic com a garantia d’un futur digital i sosteni-
ble. El segon, el suport financer al teixit productiu valencià 
per a impulsar la recuperació econòmica. El tercer, la digi-
talització de l’administració valenciana com a instrument 
de canvi. El quart, la gestió del patrimoni com a instrument 
d’eficiència i seguretat front a la COVID-19. I, en cinqué lloc, 
la progressivitat fiscal i la lluita contra el frau, com a eina de 
justícia i d’equitat fiscal.

A més, esta conselleria es caracteritza, principalment, per ser 
una secció eminentment transversal, com saben vostés, en 
les seues polítiques i mesures; una actitud, una activitat que 
impregna a tots els departaments del Consell . Per tant, la 
secció comptarà per al proper exercici amb un pressupost de 
375,7 milions, 375,7 milions, el que suposa un creixement 
respecte de l’any anterior del 12,9 %, que donarà cobertura 
als cinc eixos estratègics esmentats .

Parlem-ne d’ells. En primer lloc, voldria referir-me al primer. 
El primer eix estratègic, com he dit, és la transformació 
del model econòmic com a garantia d’un futur sostenible. 
Sota la direcció de la direcció general de model econòmic, 
finançament autonòmic i política financera es desenvolupa 
el programa 615.30, model econòmic, que té com a missió 
l’establiment i la gestió de línies d’ajuda, iniciatives, mesu-
res i incentius afavoridors del procés de transformació del 
model econòmic, incardinats en el marc estratègic del Pla 
d’acció per a la transformació del model econòmic de la 
Comunitat Valenciana 2027, que està desplegant el Consell. 
Per a dur a terme les seues funcions, comptarà amb una 
assignació de crèdit de 21,8 milions d’euros i experimenta 
un creixement important, del 24,1 % .

L’aposta per la innovació, el coneixement, l’obertura a 
l’exterior, la sostenibilitat, són els eixos prioritaris d’este 
programa que ens permetrà estar millor preparats davant 
els grans reptes que afronta l’economia valenciana, tot 
col·laborant, evidentment, amb les diverses conselleries de 
l’àrea econòmica.

Cal destacar, a més, que, atenent a la necessitat de reacti-
var l’economia generada per la crisi derivada de la COVID-
19, el fonament d’este pla és coincident i coherent amb les 
propostes de l’estratègia valenciana per a la reconstrucció i 
el pla de recuperació econòmica europeu.

En concret, vull ressenyar, dins d’este programa, la conti-
nuïtat de les línies d’ajuda a la inversió, orientades a projec-
tes empresarials transformadors, d’èxit, pel nombre de 
sol·licitants, impacte d’inversió i la creació d’ocupació. Es 
tracta d’una concessió d’ajudes plurianuals, a dos anys, que 
comptarà amb una dotació de 12,6 milions d’euros per a 
projectes que, pel seu caràcter transversal, ajuden a conso-
lidar simultàniament el teixit productiu valencià, la creació 
d’ocupació, la sostenibilitat mediambiental i el foment de la 
recerca i el desenvolupament .
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En segon lloc, línies de transferència corrents destinades a 
la continuïtat d’un conveni amb l’Associació Espanyola de 
Fabricants del Taulell i Paviment Ceràmic, Ascer, i amb una 
entitat del sector de l’automoció, com és la Fundació per al 
Desenvolupament i la Innovació, així com la incorporació 
de noves relacions de col·laboració amb determinades enti-
tats rellevants en matèria de model econòmic, el recolzament 
a la continuïtat de la xarxa de càtedres, vinculada amb el pla 
d’acció, que estan implantades en totes les universitats públi-
ques valencianes, la incorporació d’estudis i iniciatives previs-
tes, que pretenen identificar nous projectes transformadors, 
atenent la sostenibilitat ambiental, productiva i social.

La reforma del sistema de finançament autonòmic és un dels 
objectius capitals d’esta conselleria. La realització d’estudis i 
anàlisis ens ha permés liderar esta reivindicació amb l’ajuda 
dels experts. Que quede clar, estem liderant en Espanya el 
debat sobre el finançament autonòmic i és, en gran part, pel 
rigor dels papers que presentem i per l’equanimitat, la idea 
de l’equitat, que els nostres papers parlen de la multilate-
ralitat que convé a tots, però, sobretot, als qui estem pitjor, 
naturalment .

Per això, en aquesta direcció general vull ressaltar el 
programa 611.40, de finançament autonòmic, que comptarà 
amb una dotació de 875 .000 euros, amb un doble objec-
tiu: continuar treballant en l’elaboració d’estudis i propostes 
per a l’anàlisi de les necessitats de despesa i el seu finança-
ment autonòmic i gestionar, coordinar i verificar el fons de 
compensació interterritorial .

Per altra banda, respecte a la política financera, cal assenya-
lar que, des del 2015, amb l’arribada del govern del Botànic, 
la conselleria d’hisenda arranca una política de gestió 
eficient que ha suposat un estalvi de 62,5 milions en opera-
cions de refinançament de préstecs. Per això, continuant 
amb l’eficiència d’esta gestió, hem dotat el programa 631.60, 
de política financera, amb un pressupost de 993.000 euros 
–imaginen vostés quina inversió per a poder treballar i fer 
este estalvi per la política financera que portem–. L’objectiu, 
òbviament, és continuar facilitant el finançament requerit 
per la Generalitat i el seu sector públic i millorar l’eficiència 
i la supervisió de les entitats financeres, baix la tutela admi-
nistrativa de la Generalitat.

El segon eix estratègic a destacar és el destinat a donar 
suport al teixit productiu valencià per a impulsar la recupe-
ració econòmica. Com vostés ja saben, l’IVF, el banc públic 
de la Generalitat, des de la seua creació ha permés fer reali-
tat multitud d’iniciatives emprenedores que, en condicions 
normals, tindria molt difícil accés al finançament de les enti-
tats del mercat bancari .

A més, en este nou context marcat per la COVID-19, està 
jugant un paper essencial. Per això vull destacar el gran 
esforç que l’Institut Valencià de Finances està realitzant per 
a recolzar, donar suport a les empreses, per tal que el motor 
de la nostra economia continue tenint la gasolina suficient 
per a funcionar, és a dir, perquè els problemes de liquidi-
tat de les empreses valencianes no es convertisquen en un 
problema de solvència, que posen en perill la continuïtat de 
projectes perfectament viables .

No és causal, sinó estratègic, que siga l’ens del sector públic 
instrumental que més creix, 101 milió, és a dir, un 132 % 

per a posar en marxa la nova estratègia del suport financer a 
les empreses per a fer front a la pandèmia . Disposarà, per a 
desenvolupar les seues actuacions, de 178,9 milions d’euros.

A més, l’IVF mobilitza més de quatre-cents milions d’euros. 
Esta aportació financera es realitzarà a través d’un grup 
de fons d’inversió estratègics, participats per l’IVF i capital 
privat. Es tracta d’una nova estratègia que contempla un pla 
plurianual per a recolzar inversions mitjançant quatre fons: 
Creix, Impulsa, Resiliència i Emprén .

El fons Creix mobilitza 150 milions. Invertirà en empreses 
d’alt potencial de creixement per a generar companyies de 
major grandària, mitjançant fusions i adquisicions.

El Fons valencià d’impuls empresarial, Impulsa, desti-
nat a reforçar la solvència d’empreses viables, incidint en 
els sectors més afectats per la pandèmia: turisme, oci i 
transport .

I el Fons valencià de resiliència, orientat al sanejament 
de companyies que es consideren estratègiques pel seu 
impacte sobre el territori, el seu teixit productiu i l’ocupació.

Els fons Impulsa i de Resiliència mobilitzaran, en conjunt, 
100 milions d’euros.

I, finalment, el Fons valencià de l’emprenedoria, Emprén, 
mobilitzarà 150 milions i farà costat als projectes emprene-
dors que sorgisquen de la comunitat.

L’Institut Valencià de Finances també inclou el programa 
631.50, actuacions sobre el sector financer, dotat de 8 
milions d’euros i un increment del 15 %, que estan destinats 
a estimular la inversió de les empreses i facilitar la seua liqui-
ditat, facilitar el finançament a municipis amb risc de despo-
blament i incentivar inversions que permeten incrementar el 
nombre de llocs de treball amb contractes indefinits.

Continuant amb aquesta exposició, em referiré al tercer 
eix estratègic, impuls de la digitalització de l’administració 
valenciana com a instrument de canvi . La Direcció General 
de Tecnologies de la Informació i les Comunicacions, DGTIC, 
disposa d’un pressupost de 193,1 milió d’euros i aglutina 
més de la mitat dels recursos d’esta conselleria; un 51,4 % 
del pressupost de la conselleria és per a la Direcció General 
de TIC .

El canvi estructural a l’administració, dirigit cap a la digita-
lització, és fonamental per a fer front als reptes plantejats 
en l’actual conjuntura, que es reclama un major esforç per 
a accelerar la modernització de l’administració i que ens ha 
permés donar una resposta ràpida a les necessitats tecnolò-
giques derivades de la COVID-19. És més, l’excepcionalitat 
de la situació social generada per l’aparició del virus no 
ha fet més que ressaltar la importància de la transversa-
litat d’este àmbit de desenvolupament tecnològic, per tal 
de considerar la prioritària continuïtat d’ampliació i millora 
de les mesures que, en el marc de les seues competències, 
permeten o faciliten la contenció del virus . A més, cal posar 
de relleu que la digitalització és, precisament, un dels tres 
eixos estratègics dels programes de recuperació europea .

En eixe sentit, els objectius establerts per al proper 2021 
són: continuar amb les accions encetades al llarg del 2020 
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referides a l’impuls del teletreball entre el personal empleat 
públic, continuar desenvolupant accions, per tal de reduir la 
presencialitat en l’educació i en la justícia i fer-ho amb una 
major eficàcia i eficiència, dotant-se d’un conjunt de ferra-
mentes informàtiques i serveis associats.

El programa següent, el 121.60, de sistemes d’informació, 
compta amb 153,5 milions d’euros, un 18,1 % respecte a 
l’exercici anterior. És la base per a garantir una administra-
ció innovadora, eficaç i eficient i té com a objectiu estra-
tègic dotar el Consell de les millor ferramentes, dotar 
l’administració de les millores infraestructures i productes 
TIC i del desenvolupament de software necessaris .

El segon programa amb més pressupost de la DGTIC és el 
421.90, innovació tecnològica educativa. Constituïx un eix 
d’actuació fonamental, donada la pandèmia, per a garan-
tir el funcionament no presencial de les aules educatives. 
I, amb una dotació de 22,4 milions d’euros, un increment 
del 5,4 %, té com a objectiu estratègic la integració de les 
TIC en l’educació i promoure la seua utilització en l’àmbit 
educatiu i familiar. Un dels projectes més emblemàtics que 
es desenvolupa és el pla Mulan 2021 que conformarà el 
marc d’educació a distància per als centres educatius de la 
Comunitat Valenciana .

I, finalment, el tercer programa de la DG TIC, 121.70, 
anomenat telecomunicacions, dotat amb 17,2 milions, 
assenyala com a objectius estratègics el desplegament 
i manteniment de la xarxa que dona suport als serveis 
d’emergència, l’anomenada Xarxa COMDES, que va resultar 
essencial per a la coordinació dels serveis d’emergències al 
Baix Segura durant la DANA de l’any passat.

La millora de la cobertura de TDT en tot el territori, i dins 
d’aquest programa destaquen, com actuacions, la renova-
ció tecnològica de la Xarxa COMDES per incorporar noves 
funcionalitats i reforçar la seua estabilitat enfront de situa-
cions d’emergència extrema; les ajudes SATTDT per a faci-
litar l’accés al servei de televisió en zones sense cobertura 
de la TDT; el servei de gestió i explotació d’infraestructures, 
xarxes i sistemes de tecnologia de la informació i les comu-
nicacions de la Generalitat a través de la societat mercantil 
ISTEC, recentment creada .

Seguidament faré referència als programes que desenvo-
lupa la Direcció General del Sector Públic i Patrimoni, dins 
del quart eix estratègic: La gestió del patrimoni com a instru-
ment d’eficiència i seguretat front al virus. Les mesures i 
actuacions recollides en els programes que desenvolupa 
estan alineades amb el pla de reconstrucció de la Comunitat 
Valenciana i té com a objectius principals l’adequació i 
ampliació del parc mobiliari, per tal de complir amb les 
mesures de seguretat establertes front al virus; l’aposta per 
edificis segurs, intel·ligents i sostenibles; la recuperació del 
patrimoni arquitectònic valencià.

I per tal de donar resposta a estes noves necessitats logísti-
ques derivades de la gestió sanitària de la pandèmia, que la 
Generalitat ha d’assumir, es planteja l’ampliació del complex 
logístic de Riba-roja amb la construcció de les fases 3 i 4 on 
albergar la distribució de material sanitari, així com el nou 
arxiu intermedi de la Generalitat . Estes actuacions inclouen 
una assignació pressupostària de 2,75 milions d’euros.

Respecte al programa 612, patrimoni de la Generalitat, 
cal ressenyar que compta amb una dotació pressupostària 
de 33,7 milions d’euros i que com a objectius per al 2021 
contempla, entre altres, l’inici de les obres de reforma neces-
sàries del seus edificis. El programa 612.70 de la ciutat 
administrativa 9 d’Octubre té assignat 7,8 milions d’euros en 
el pressupost, el que suposa un increment notable respecte 
a l’any anterior, 52,5 %. Este elevat creixement s’explica per 
les despeses extraordinàries derivades de la pandèmia sani-
tària, com les majors necessitats de neteja, seguretat, submi-
nistraments i elements de protecció per tal de complir amb 
la normativa i previndre la COVID-19.

Continuaré amb el cinqué eix estratègic, la progressivi-
tat fiscal i la lluita contra el frau com a eina de justícia. En 
primer lloc, exposaré les principals línies de la Direcció 
General de Tributs i Joc, que compta amb el programa 613 
tributs de la Generalitat i joc amb una dotació pressupos-
tària de 5,1 milions d’euros. Té com a finalitat la reconfigu-
ració del sistema fiscal propi valencià, la voluntat de conso-
lidar la reforma tributària que va a configurar un sistema 
fiscal progressiu com a garantia del sosteniment dels serveis 
públics i de la igualtat d’oportunitats.

I com a principals actuacions a desenvolupar en l’anualitat 
2021 destaca la creació d’una càtedra de tributació autonò-
mica amb la Universitat de València, que permetrà establir 
aliances en el disseny de la política tributària.

I, en segon lloc, vull destacar la tasca especialment relle-
vant que exerceix l’Agència Tributària Valenciana respecte 
a l’eficiència de la gestió tributària i la lluita contra el frau 
fiscal a través del programa 613.30. Un organisme que 
comptarà amb un pressupost, per l’any 2021, de 53,4 
milions d’euros per enfrontar-se a, en primer lloc, fonamen-
tal, continuar impulsant amb fermesa la lluita contra el frau 
fiscal. Pensen vostés que en l’any 2019 aquesta actuació 
ha permés recuperar més de 100 milions en la Comunitat 
Valenciana dels quals es corresponen 85 milions a les actua-
cions del departament de gestió i inspecció i 15 al departa-
ment de recaptació .

La possibilitat de que la ciutadania es relacione amb 
l’Agència Tributària Valenciana íntegrament per mitjans 
electrònics, la millora de la gestió dels recursos assignats a 
l’agència tributària. A més, cal assenyalar que l’agència tribu-
tària ha apostat decididament per impulsar la participa-
ció de la societat civil a través de l’Observatori Fiscal de la 
Comunitat Valenciana amb la finalitat de millorar l’adaptació 
de la consciència tributària a les necessitats de la societat 
civil i el context socioeconòmic.

Seguidament exposaré els pressupostos destinats al programa 
612.10 de fons europeus, dotat amb 12,3 milions d’euros, 
amb un increment de 7,5 %, que desenvolupa la Direcció 
General de Fons Europeus. M’agradaria destacar, en primer 
lloc, que les principals línies d’actuació programades pretenen 
contribuir a la recuperació de l’economia valenciana. Estes son 
la gestió de tres programes operatius: el programa operatiu 
regional Feder 2014-2020; el programa operatiu regional de 
la Comunitat Valenciana de fons social europeu 2014-2020; 
el tram de la Comunitat Valenciana del programa operatiu 
pluriregional d’ocupació juvenil; la coordinació dels fons euro-
peus d’adaptació a la globalització, el FEAG; la participació 
dels programes Eurodisea i incentius autonòmics.
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Un altre dels òrgans que vull destacar, perquè és essencial 
per la correcta coordinació no només de la Generalitat sinó 
també en la relació directa amb la resta de departaments de 
la Generalitat, és la sotsecretaria d’Hisenda, que compta amb 
9,1 milions. Per què? Perquè és una sotsecretaria singular, 
perquè de la conselleria d’hisenda depén la central de compres 
que, mitjançant la contractació centralitzada de subministra-
ments i serveis, permet racionalitzar la compra pública i acon-
seguir estalvis en les contractacions. Prova d’eixa eficiència són 
els diferents acords marc que han anat signant i que, només en 
l’any 2020, ha suposat un estalvi de 30 milions.

La utilització dels sistemes dinàmics d’adquisició, total-
ment electrònics, possibilita un mecanisme de contracta-
ció àgil, simplificador del procés de tramitació, amb garan-
ties de igualtat, mèrit i capacitat. I, així mateix, la central 
de compres col·labora amb l’Agència Valenciana de la 
Innovació per la implementació de compra pública innova-
dora, a fi d’aconseguir noves tecnologies en subministra-
ment de mobiliari, sistemes de gestió i serveis que impulsen 
la compra pública com a motor de la innovació .

I, ara, em permetran vostés que entre en l’altra secció, 
Presidència de la Generalitat . Ací, este pressupost, el de 
presidència, ascendix a 223 milions d’euros, el que repre-
senta el 0,87 % de tot el pressupost de la Generalitat 
Valenciana i suposa un increment del 10,1 % .

Els pressupostos de presidència es centren en tres eixos 
fonamentals incardinats amb la situació d’emergència: 
l’impuls del turisme, un dels sectors que més està patint els 
efectes de la pandèmia; l’aprofundiment de les polítiques 
municipalistes i de suport als ajuntaments i ens supramunici-
pals; i la lluita contra el despoblament.

Quant al turisme, és l’eix bàsic de l’actuació de presidència 
per al 2021 . La Generalitat vol estar al costat de les empre-
ses, dels autònoms i els treballadors, que generen el 14 % 
del PIB de la Comunitat Valenciana i el 15 % de l’ocupació, 
per a pal·liar els efectes negatius de la COVID i, al temps, 
contribuir a la seua reactivació, la seua recuperació, en el 
menor termini de temps possible .

Per això, la dotació per a les polítiques turístiques abasta 
el 45 % de tots els recursos que gestionarà presidèn-
cia l’any que ve. En concret, els crèdits assignats per recol-
zar el sector turístic creixen un 21,4 %, fins als 106 milions 
d’euros, que inclouen els recursos del programa d’ordenació 
i promoció del turisme, el pla de recuperació del sector turís-
tic davant la COVID-19, recuperat. Aquest últim compta 
amb 12 milions d’euros de dotació.

Entre les actuacions previstes figuren el programa Bo 
Viatgem Comunitat Valenciana, dotat amb 10 milions, 
que té com a objectiu incentivar el turisme intern en la 
Comunitat Valenciana en la temporada no estival, dinamit-
zar la demanda turística de proximitat. L’ajuda del bo és del 
70 %, com saben vostés, amb un màxim de 600 euros per bo 
viatge. L’impacte d’esta mesura per al conjunt del 2021, si 
les coses van com esperem que vagen, s’ha estimat en més 
de 62.000 valencians i valencianes que gaudiran de viatges 
turístics per la Comunitat Valenciana.

I també mesures de suport econòmic per a persones treba-
lladores, autònomes i pimes que desenvolupen les seues 

activitats en el sector turístic de la Comunitat Valenciana, 
amb un import de 10 milions d’euros. Estes ajudes directes 
estan dirigides a establiments d’allotjament turístic, agències 
de viatge i oferta de restauració, així com a aquells altres 
serveis turístics vinculats als programes de política turística 
que aporten valor afegit.

També la requalificació de la nostra oferta turística, 
mitjançant una inversió pròxima als 12 milions d’euros, 
mitjançant, entre altres mesures, la inversió directa de 
turisme de Comunitat Valenciana a les nostres platges; el 
desenvolupament de més d’un desena de plans de gober-
nança i dinamització turística; l’extensió de la xarxa de CdT 
cap a l’interior de la Comunitat Valenciana, en concret el CdT 
d’Alcoi i el de Requena.

El reposicionament de la destinació Comunitat Valenciana 
amb una inversió de 16 milions d’euros en campanyes en 
mercats emissors estrangers i estratègics. I, per últim, la 
requalificació del professional per a treballadors del sector 
afectats per ERTO, iniciativa a la qual s’unix la inversió en 
formació del turisme en la Comunitat Valenciana, en 2021, 
baix el nou programa anomenat «Tornar millors».

Quant al programa d’administració local i organització terri-
torial del Consell, està dotat amb 77,5 milions, el que suposa 
el 34,7 % del recursos de presidència, i registra un augment 
del 21,2 % respecte d’este any. Estos recursos que es desti-
naran a reforçar ajuntaments i mancomunitats inclou el fons 
de cooperació municipal, dotat amb 40 milions d’euros, i 
que és d’ús incondicionat per part dels ajuntaments, que es 
complementen per part de les diputacions de Castelló i de 
València .

A més, el programa d’administració local inclou, entre 
altres, la rehabilitació de patrimoni històric dels munici-
pis, 26 milions; accessibilitat a edificis municipals, 5 milions 
d’euros, amb un augment del 25 % per a eliminar barreres 
arquitectòniques.

Ara bé, el programa pressupostari que més creix en la 
Presidència de la Generalitat és l’Agenda Valenciana 
Antidespoblament, dotat amb 6,6 milions. L’aposta per 
acabar amb la bretxa territorial dels valencians i valen-
cianes s’incrementa un 29,2 %. Incorpora una dotació de 
3 milions d’euros per al fons per a municipis amb risc de 
despoblament .

Per finalitzar esta extensa exposició a estes hores de la 
vesprada del divendres, vull ressaltar que, en definitiva, 
estos pressupostos que avui presentem responen fonamen-
talment –ho dic amb tota sinceritat– a les necessitats de la 
ciutadania, atenent principalment les que se’n deriven de 
les conseqüències fruit d’este nou context social i econòmic 
derivat de la pandèmia, que marcarà no només el present..., 
no només està marcant el present sinó marcarà també el 
futur, el més pròxim i també el més llunyà.

Només en resta ja agrair la seua atenció i quede a la seua 
disposició per a qualsevol aclariment.

Moltes gràcies .
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La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Soler .

A continuación, empieza el turno de los grupos parlamen-
tarios con 6 minutos para el grupo Vox. Tendrá la palabra la 
señora Cerdán.

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, presidenta .

Señor Soler, señorías, buenas tardes .

Debido a que usted es el responsable de la elaboración del 
proyecto de ley de presupuestos 2021, no podemos pasar 
por alto algunos asuntos que nos han llamado la atención, al 
igual que a la mayoría de los valencianos.

En primer lugar, se trata de un presupuesto muy expansivo . 
Un presupuesto que alcanza más de los 25.000 millones de 
euros, siendo un 11,3 % superior el ejercicio anterior . Podemos 
llegar a entender que existen unos principios keynesianos del 
aumento del gasto público, pero, como hemos leído en prensa 
estos días, lo realmente preocupante es que debemos hacer un 
gran esfuerzo en un acto de fe para poder creernos el presupu-
esto de ingresos que ha presentado el Botánico.

Dependemos de las aportaciones que lleguen del estado, del 
FLA, y de las subvenciones europeas del fondo de recuperación . 
Al igual que siguen incluyendo los 1.336 millones ficticios de la 
financiación autonómica, pese a que el Ministerio de Hacienda y 
la Sindicatura de Cuentas han declarado que no es correcto. Por 
lo tanto, estamos francamente preocupados porque son unos 
presupuestos todavía más ficticios que los del año pasado.

Mientras los ciudadanos recortan gastos para sobrevivir, en 
la Generalitat están en el presupuesto con unos ingresos 
fantasma, desde nuestro punto de vista una irresponsabili-
dad que se trasladará a la ciudadanía. Y este año, que es el más 
complicado de las últimas décadas, con estos presupuestos nos 
han demostrado que no son responsables y no piensan en la 
ciudadanía y, mucho menos, en nuestra denostada economía .

Tanto la Unión Europea como el gobierno han dado mayor 
margen al endeudamiento . Y desde el Grupo Parlamentario Vox 
se reclama que ese gesto de confianza que nos han dado en 
Europa para salir de esta crisis sanitaria y económica lo apro-
vechemos desde las instituciones, seamos responsables y luche-
mos por todos los valencianos, en especial apoyando a la econo-
mía y reforzando la sanidad. Y, por cierto, hoy hemos conocido 
que Bruselas eleva al 12,4 % la caída de la economía española.

Señor Soler, 10 .000 euros de deuda por cada valenciano y 
no es, precisamente, por la COVID-19, la gran deuda que ya 
es insostenible en nuestra comunidad, esa deuda que uste-
des obvian. Y ante esta situación continúan engordando su 
estado elefantiásico que es el sector público instrumental 
con 4 entes más y un 13,3 % más de presupuesto. Éramos 
pocos y…, bueno, en fin, cosas del Botánico.

366 millones más de gasto en el sector público instrumen-
tal y, en contrapartida, 306 millones menos que recibiremos 

vía liquidación. Pero, a ustedes, eso de apretarse el cinturón, 
como que es para los demás.

Ustedes dilapidan el dinero de todos los valencianos y a 
quien menos les repercute es a la gente trabajadora. Sí, 
señor Soler, esa ciudadanía de a pie que paga sus impuestos 
y sostiene su estado del bienestar.

Más de mil millones de euros ha crecido el coste del sector 
público instrumental desde que ustedes entraron a gober-
narnos en 2015 . Y mientras, a nuestros autónomos y pymes, 
57 millones de euros .

Ni ayudas al pago de alquiler, ni moratorias para pagar 
impuestos, ni apoyo para la ampliación de la carencia de los 
ICO… En fin, esas son sus prioridades.

Hemos analizado el presupuesto. Aumenta la recaudación 
de impuestos indirectos, de 6 .866 millones de euros a 7 .343, 
un 7 % . Las transferencias de capital de 287 millones a 453 . 
Escandaloso, señor Soler. Un 57 % más.

Por cierto, ¿puede explicarnos cómo ha sacado usted las 
cuentas de los ingresos del presupuesto, por favor? A ver, 
esto es muy fácil, señor Soler. Si usted iba todos los días 
a desayunar un huevo frito –o pasado por agua– y ahora 
los bares, restaurantes, comercios, etcétera, están cerra-
dos, pues usted no se come el huevo frito ni el señor del bar 
compra los huevos, ni el pan, ni el aceite ni los refrescos .

Y, a su vez, los distribuidores no reparten, no consumen 
combustible porque no venden. Con lo cual, se manda a los 
trabajadores a ERTE, a los ERE o directamente al desem-
pleo . Y, por esa misma regla de tres, terminamos matando a 
la pobre gallinita que pone los huevos.

Moraleja: si hemos tenido paralizada la economía de España 
y la de nuestra comunidad autónoma valenciana y no ayuda-
mos a los hosteleros, hoteleros, empresas de servicios, taxis-
tas, comercio y un largo etcétera, ya me dirá usted si, desde 
marzo, que hemos estado apagados y a medio gas, de dónde 
salen esos ingresos .

Si no se genera IVA, si no se recuperará el IRPF de los alqui-
leres, etcétera, etcétera, etcétera. ¿De dónde, señor Soler?

Y, por favor, no me hable de los fondos europeos. Porque, 
si encima de todo, a todo esto le sumamos la baja ejecución 
del Fondo europeo de desarrollo regional 2014-2020, que 
para seis años y más de mil millones de euros tan solo se ha 
ejecutado el 50 %, pues que quiere que le diga, señor Soler. 
La gestión deja mucho que desear.

¿Para eso se necesita tanto alto cargo y tanta gente con 
grandes sueldos? ¿Le preguntamos a las amas de casa cómo 
se administran para llegar a fin de mes?

Señor Soler, ¿por qué quieren ustedes hundir el sector turís-
tico y de servicios? El presupuesto de turismo fue algo más de 
104 millones de euros, de los cuales se han ejecutado –termino 
ya, presidenta–… Se ha ejecutado un 57 %, 60,5 millones, pero 
solo se han pagado alrededor de diez millones y medio, once. 
¿Para cuándo tiene usted previsto pagar el resto, señor Soler?

Muchas gracias .
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La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señora Cerdán.

A continuación, el grupo Ciudadanos se divide el tiempo en 
3 minutos para la señora Merino y 3 minutos para el señor 
Woodward .

Y, en primer lugar, tiene 3 minutos para intervención la 
señora Merino. Cuando consiga zafarse de la mascarilla… 
(Rialles)

La senyora Merino Peña:

Gracias, presidenta .

Señor Soler, he estado asistiendo estos días… Bueno, antes 
que nada, muchas gracias por su apresurada explicación de 
su presupuesto .

Le decía que estaba asistiendo estos días a las comparecen-
cias de los consellers y tengo que decirle que, salvo alguna 
excepción, la verdad es que no ha resultado un trabajo 
demasiado productivo.

Nosotros, mi partido y yo, concretamente, intentamos ser 
útiles. Y, sinceramente, no me parece nada útil que, tras 
escuchar las explicaciones de cada presupuesto y ante nues-
tras preguntas, algunos consellers se hayan dedicado a sacar 
recortes de periódicos, titulares, a hacer comparaciones con 
otras comunidades autónomas –las que les conviene, claro–, 
a arremeter contra Vox y a decir continuamente lo remata-
damente mal que lo hizo el Partido Popular.

Y a esto se unen, en muchas ocasiones, los diputados de los 
partidos que sustentan el Botánico. Y es que es decepcio-
nante que ante nuestras dudas y preguntas no sepan o no 
quieran contestar. Yo creo que sí que saben, pero no vienen 
preparados para ello, porque están a la defensiva.

Porque vienen preparados para ser atacados, en primer 
lugar, y después para recibir halagos por parte de los parti-
dos del Botànic. Y quizá haya quien se encuentre cómodo en 
este barro, pero, nosotros, no es nuestra forma de hacer las 
cosas . Como digo, hay excepciones, ha habido excepciones y 
espero que también sea usted una de ellas.

Mire, conseller, nosotros cuando hay algo que recriminar o 
algo que reprochar lo haremos, por supuesto. No estamos 
en la confrontación preventiva que están otros, también 
miembros del gobierno, sino que estamos en una oposición 
constructiva.

Así que yo le ruego que tome nuestras apreciaciones y nues-
tras preguntas como lo que son, la expresión de un trabajo 
que busca lo mejor para los valencianos y que merece una 
respuesta seria, si puede ser. Pero no solo hoy, porque hoy 
tenemos muy poco tiempo y las cifras son muchísimas, sino 
todos los días, como una forma habitual de trabajar .

Antes de entrar a valorar partidas concretas de los presu-
puestos de presidencia y hacienda, y sin pretender quitarle 
importancia a estas consellerias, pero ya que usted es 

responsable un poco último de los presupuestos, me gusta-
ría referirme a unas cuestiones más generales.

Mire, Ciudadanos ha criticado estos últimos años sus presu-
puestos del Botánico por varias cuestiones que eran recu-
rrentes. Los ingresos ficticios, que por muy reivindicativos 
–y entendemos la reivindicación– terminan en frustración y 
recortes .

El hecho de que ante la evidente infrafinanciación no se ha 
intentado priorizar el gasto y, muy al contrario, se ha optado 
por presupuestar y gastar como nunca lo haría un padre de 
familia al que su empresa no le paga lo que le debe o lo que 
se merece, es decir, endeudándose a un ritmo desmesurado 
e hipotecando el futuro de sus hijos .

En tercer lugar, por la excesiva ideologización y el hecho 
de que los compartimentos estancos en que se convierten 
las consellerias por los intereses partidistas –normal, de dos 
primero y ahora tres partidos del gobierno– han propiciado 
que no se trabajara por un fin común.

Y, en último lugar, por la escasa ejecución, debido, en muchos 
casos –o en gran parte–, a la deficiente gestión. Estas han 
sido las principales críticas que hemos venido haciendo a los 
presupuestos botánicos estos últimos cinco años.

Y ha llegado el 2020 y, con él, una pandemia mundial . Y era 
el momento de cambiar la dinámica, de salir del bucle del copia y 
pega al que se habían acostumbrado. Y era momento de pararse 
a pensar qué reformas estructurales y de calado necesita la 
Comunidad Valenciana y comenzar a ponerlas en marcha.

Sin embargo, vemos que prácticamente todo o mucho sigue 
igual. ¿Dónde está la priorización del gasto? Echamos en 
falta los cimientos que deberían haberse empezado a poner 
en educación, en sanidad, en políticas sociales…

Este era el año de haberse centrado en todas y cada una de 
las consellerias, también de presidencia y hacienda, en dos 
cosas . Por un lado, en lo urgente, para superar la pandemia . 
Y, por otro, en lo necesario para el futuro .

El año de prescindir de lo prescindible para destinar así 
todos los escasos recursos primero a salvar vidas y reforzar 
los servicios sanitarios sociales, salvar al turismo, a los autó-
nomos, a las pymes de los sectores más afectados, hostele-
ría, ocio, comercio…

Y, segundo, a empezar a asentar las bases y los cimientos 
para una verdadera reconstrucción. Y la verdad es que no 
vemos de momento –de momento– mucho de eso en estos 
presupuestos .

Gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Merino .

A continuación, el señor Woodward dispone de 3 minutos 
para su intervención. Cuando quiera.
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El senyor Woodward Poch:

Sí .

Bien, bueno, continuando con el detalle de cifras que ha contado 
usted… Realmente, presidencia y la conselleria de hacienda para 
nosotros, déjeme que le diga que todo sigue igual.

Y un ejemplo es la línea de subvenciones a dedo del presi-
dente, que aparece un año más. Y sabemos que es un 
importe mínimo, pero es el ejemplo perfecto para evidenciar 
lo que le estaba diciendo.

Y cierto es que han incrementado partidas destinadas a la 
agencia de antidespoblamiento y a turismo, pero mínima-
mente en relación a lo que necesitan. Como también es 
cierto, por otra parte, que la ejecución, en lo que se refiere a 
inversiones y transferencias de capital, suele quedarse alre-
dedor del 60 % .

No sabemos muy bien los 12 millones para turismo qué 
hacen en gastos diversos, cuál es la razón de que no estén 
directamente en turismo. La partida dedicada al turismo, 
como le he dicho, es escasa a todas luces y Ciudadanos 
intentará solucionar esto en el trámite de enmiendas.

Lo que sí que es verdad que aumenta mucho es la línea 
destinada a promover la protección y el fomento y el 
desarrollo del patrimonio y de dinamización cultural, que 
pasa de 8 a 23 millones. Pero sí que es verdad que en el año 
2020 no se ejecutó nada, 8 millones. Pero es que en el 2019 
tampoco, de los 11 que se presupuestaron.

La conselleria de hacienda el incremento es considerable, 
aproximadamente 38 millones, pero la Agencia Tributaria 
Valenciana se queda exactamente igual, 53 millones de euros.

Así que, si fuera por ustedes, pues lejos está llevar a cabo la 
PNL que se aprobó aquí por todos los grupos parlamentarios 
para poderla reforzar. Eso nos extrañó mucho, cuando es 
tan necesario un funcionamiento eficiente de la misma para 
perseguir el fraude, como usted ha dicho en sus palabras .

El capítulo de inversiones reales aumenta en unos quince 
millones y siete de ellos en sistemas de información . 
Aproximadamente diez en patrimonio, que pasa de 3 a 13. 
Un aumento importante, teniendo en cuenta que no se 
suelen ejecutar .

También sí que es verdad que nos gusta o nos parece acer-
tado lo que se destina al IVF y consideramos que es un 
organismo que sí que está haciendo un uso eficiente de los 
recursos y, además, son muy necesarios.

Mire, vamos a poner un poco de antecedentes, porque nos 
preguntarán el motivo de por qué no presentamos enmienda 
a la totalidad. En mayo pedimos, en una PNL, que los presu-
puestos del 2021 se diseñaran en unos presupuestos base, 
base cero, para realizar unos presupuestos realistas ante la 
crisis sanitaria .

El 6 de agosto se firmó aquí, en les Corts, el pacto de recons-
trucción. En septiembre, durante el debate de política general, 
pedimos que los presupuestos del 2021 fueran un reflejo de 
los pactos de reconstrucción firmados y el Botànic votó a favor.

Y en octubre nuestro síndic se reunió con Puig para propo-
nerle cinco veces que deberían reflejarse en el proyecto de 
presupuestos .

Estos presupuestos no serían nuestros presupuestos, pero 
sí que, como ya hemos dicho, es un buen punto de partida –
termino– para trabajar, al no subir los impuestos de la clase 
media trabajadora valenciana .

La pandemia que hemos sufrido debe servir para replan-
tearse y afianzar las bases de la Comunidad Valenciana que 
queremos de aquí a treinta, cincuenta años. Realmente 
querríamos ver esos presupuestos como un fiel reflejo del 
pacto de reconstrucción .

Mire, voy a recordar solo cinco premisas y termino . Cinco 
premisas importantísimas y que han sido determinantes para 
lo que le he dicho, la enmienda a la totalidad o el cambio de 
postura de nuestro grupo .

La excepcionalidad del año 2021, el pacto de reconstruc-
ción… Pero, sobre todo también, que para 2020-2021 se ha 
aplicado una cláusula de escape que hace que las restriccio-
nes de déficit de unas cuentas públicas se anulen.

Y, por tanto, se pueda cumplir con ese gasto incorporado en 
estos presupuestos y que se validen esos dos mil millones 
de ingresos ficticios o no garantizados que siempre estamos 
batallando, aunque sea vía deuda. Sabemos que nos iremos 
a los tres mil millones de euros más…

La senyora presidenta:

Señor Woodward, tiene que ir concluyendo, por favor.

El senyor Woodward Poch:

…Y de los fondos europeos que van a llegar, que serán mil 
quinientos euros más para los valencianos.

Y, sobre todo, una predisposición a buscar acuerdos y 
consenso entre ambas formaciones .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Woodward .

A continuación, por 6 minutos, tiene la palabra el señor 
Ibáñez, por parte del Grupo Parlamentario Popular.

El senyor Ibáñez Bordonau:

Muchas gracias, presidenta .

Muy buenas tardes, conseller .
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¿Usted se cree lo que ha contado? Yo, si usted no se cree lo 
que ha contado, yo creo que nadie más se lo puede creer. 
Pero permita que la mayoría de la gente no se crea lo que ha 
contado .

Hoy, además, precisamente el BOE publica cómo un comité 
de Moncloa perseguirá la desinformación. Y su conselleria 
podría ser el primer candidato a ser analizado a ese efecto 
de desinformación que usted ha hecho.

Porque, señorías, y señor conseller, de este presupuesto 
se ha dicho que está falsificado, manipulado, que había 
cambiado… «Hacienda rectifica el presupuesto de Oltra tras 
la acusación de Igualdad de haberlo “falseado”».

A usted se le ha acusado de falsear un documento público 
y ni se ha inmutado . Oiga, y esta acusación no viene del 
primero que pasa por la calle. Viene de la vicepresidencia del 
Consell . Digamos su jefa inmediata .

Y es que usted, con su silencio, señor Soler, ha pasado de 
ser fictici a ser erroni. Porque, al final, ciertamente estamos 
todos atónitos con lo que ha pasado en la confección de 
este presupuesto .

Pero, señor conseller, ¿usted puede asegurar aquí, en esta 
cámara, que el presupuesto último que hay aquí y que se ha 
depositado en esta cámara esté aprobado íntegramente por 
el pleno del Consell? ¿Lo puede asegurar eso?

Porque, claro, usted la solución que ha dado es: «Las cuentas 
desencallan tras prometer por escrito Soler a Oltra 21 millo-
nes». Fíjese la credibilidad que usted tiene que tener que 
sus propios miembros del gobierno le piden por escrito que 
certifique que eso es así.

Pues mire, señor Soler, yo no represento al gobierno, pero yo 
represento a los ciudadanos valencianos . Y en esa humilde 
representación yo también quiero su autógrafo y le he traído 
un escrito para que me lo firme.

Y yo le pido que usted certifique por escrito que el Gobierno 
de España va a tener una línea adicional motivada por la 
espera del cambio de modelo de financiación y que ingresa-
rán en las cuentas valencianas, en este 2021, 1.336 millones 
de euros .

Y le pido que también me certifique por escrito que de 
los fondos europeos, en el año 2021, se ingresará –esta 
Comunidad Valenciana ingresará–, al menos, 600 millones 
de euros .

¿Me puede usted, por favor, a un humilde diputado, repre-
sentante de la ciudadanía valenciana y no representante 
de un gobierno, echarle también un autógrafo, por favor? 
Porque creo que sería bastante rentable.

Porque, mire… Usted todos sabemos que ya no tenía crédito, 
porque el crédito no lo ha tenido. Usted ha perdido también 
ya la credibilidad. Y lo único que le queda, señor conseller, es 
el orgullo .

Y, mire, el orgullo tiene una sola dirección, y es la que señala 
la flechita verde que hay encima de la puerta, ¿lo ve? Es el 
exit . Puede salir por la puerta, señor conseller . Abandone . 

Usted hace unos años dejó de ser diputado para dedicarse a 
la conselleria y, desde que usted solo es conseller y no dipu-
tado, las cosas van tremendamente peor .

Pero, mire, hablándole además de una cuestión que usted 
ha señalado en el presupuesto. La financiación. Tampoco ahí 
tiene crédito, señor Soler. Ni crédito ni credibilidad.

Mire, estas son sus manifestaciones el 17 del 10 de 2018, 
recién aterrizado el nuevo gobierno. Y dijo: «El gobierno ha 
reconocido la urgencia de reformar el sistema de financia-
ción, tal y como reclamaba el Consell y ha celebrado –usted, 
que siempre lo celebra– el compromiso de la ministra María 
Jesús Montero de iniciar en septiembre el debate político 
para la reforma de la financiación autonómica».

En septiembre del 2018, señor Soler. Del 2018. Usted lo 
celebra absolutamente todo. Y usted, no suficiente con esto, 
nos pone los 1.336 millones ficticios y ahora le añade un 
algo más, que son los fondos europeos.

El president aquí nos anunció a todos, en el debate de polí-
tica general, 410 proyectos. 21.000 millones de euros. Oye, 
este humilde diputado solicitó esos proyectos y la respuesta 
no puede ser más desoladora por parte de presidencia.

Le contestó que «lo anunciado por el presidente en el 
debate de política general se corresponde con las propues-
tas preliminares . Esas propuestas se encuentran actual-
mente en proceso de redefinición, dado que el marco en que 
habrá que desarrollarse está aún pendiente de limitarse a 
nivel europeo y estatal, por lo que no es posible atender en 
estos momentos la solicitud de este ilustre diputado».

Los proyectos no estaban, señor Soler. Y usted quiere que 
nosotros le sigamos creyendo .

Pero, mire, usted del presupuesto hay varias cosas que no 
ha contado. Y le rogaría, además, que fuera tremendamente 
claro .

Mire, señor Soler. ¿Por qué ha ocultado que ustedes se 
suben el sueldo? ¿Por qué lo ha ocultado, señor Soler? Sí, 
haga así con la cabeza, pero se lo voy a explicar…

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Perdone, és que no l’he entés, eh?

El senyor Ibáñez Bordonau:

Sí, se lo puedo repetir. Se lo voy a repetir dos veces más. 
¿Por qué ha ocultado usted que se sube el sueldo? (Veus) 
¿Por qué ha ocultado usted que se sube el sueldo? Sí, señor 
Soler .

Mire, la memoria del proyecto de presupuestos de la ley 
dice: el artículo 10.30 recoge las retribuciones de los altos 
cargos y fija las retribuciones de los importes a percibir por 
el presidente, vicepresidente… –hasta donde sé, consellers .
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Imagino que usted está ahí, imagino. No lo sé, hasta donde 
sé. ¿Vale? Y, posteriormente, dice: «el texto mantiene los 
mismos importes que en 2020».

No suficientemente con eso, dos personas que hoy le acompa-
ñan ahí arriba, la señora directora general de presupuestos y el 
señor secretario autonómico de hacienda, firman un informe 
en el que dice que las retribuciones del presupuesto están en 
los mismos términos y condiciones que el ejercicio 2020.

Eso es literalmente mentira. Sus retribuciones, las suyas, 
como los miembros del Consell, pasan de 61 .280,52 euros 
a 62 .506,20 euros, un importe superior en 1 .225,68 euros . 
El presidente pasa de 71.937 euros a 73.375,80 euros, un 
incremento de 1 .438,80 euros…

La senyora presidenta:

Vaya concluyendo, por favor, señor Ibáñez.

El senyor Ibáñez Bordonau:

…Esto supone, en la totalidad, 14.921,28 euros más de lo 
que había en el presupuesto de 2020. Para que se haga una 
idea, eso es multiplicar por ciento veinte lo que ustedes 
dieron a una persona que estaba en ERTE.

Esa es su política social. Pero yo le quiero preguntar –y 
acabo– por aquello de lo erroni . Su conselleria, la suya, envió 
a todos los medios de comunicación que entre las inversio-
nes que tenía prevista estaba la rehabilitación del edificio 
Borrull de Castellón, edificio a cuya provincia pertenezco yo.

¿Sería usted capaz de decirme dónde está esa línea nomina-
tiva en su conselleria? Y, si no, ¿al menos tendría la vergüenza 
de decir que también se ha equivocado?

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Ibáñez.

6 minutos corresponden al grupo Unidas Podemos y tiene la 
palabra el señor Martínez. Muchas gracias.

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyor conseller, per la seua intervenció . I agra-
ir-li també la tasca ingent i enormement complexa que ha 
hagut de fer la seua conselleria a l’hora d’elaborar aquestos 
pressupostos .

Els més importants que s’han hagut d’elaborar fins ara 
per part del govern del Botànic . Probablement, els més 

importants que s’han hagut d’elaborar en quasi quaranta 
anys d’autogovern.

I uns pressupostos que s’han d’elaborar, evidentment, en un 
escenari, bé, d’absoluta incertesa, donat el context de pandè-
mia i donat que, bé, una part molt important que hem de rebre 
per a finançar el nostre pressupost venen d’altres institucions.

És, per tant, important el context econòmic, social, sanitari 
en què s’han de desenvolupar aquestos pressupostos, però 
també el context polític. I és molt important el canvi d’ori-
entació política que s’ha fet a nivell global arran del desastre 
que va suposar la crisi anterior i la seua gestió. Jo crec que 
això es fa palés en les fonts d’ingressos, en com es reforcen 
aquestes fonts d’ingressos, almenys en tres potes.

D’una banda, el canvi d’orientació europea. Rebem un poc 
més, segons el pressupost d’ingressos, un poc més de tres-
cents milions. En el capítol 3, 117; en el capítol 5, 187 mili-
ons que venen d’Europa.

Hi ha hagut un canvi també important d’orientació per part 
del Govern d’Espanya, arran de la formació d’un executiu de 
coalició per part del Partit Socialista i d’Unides Podem.

I rebem en transferències de l’administració de l’estat 1.048 
milions d’euros. Si s’estava parlant de no sé quines quan-
ties, com si se’ns estigueren retallant els ingressos... 1.048 
milions en transferències de l’estat.

Ara bé, això, per tal de finançar uns pressupostos expan-
sius, tal com mereixia la societat valenciana, s’ha hagut 
d’incrementar encara més amb l’increment dels passius, 
del deute. I per això ha sigut molt important la posada en 
suspensió de les regles d’austeritat.

Els passius financers s’incrementaran 1.739 milions. Ara és 
evident que necessitem acumular dèficits per finançar uns 
pressupostos expansius, però ho fem, és cert, sobre una 
motxilla que ve ja carregada.

Abans es comentava: «Bé, és que la Generalitat està fent tot 
el contrari del que està fent la gent normal. La gent normal 
ara no pot consumir i, en canvi, l’administració pública no fa 
més que gastar».

Bé, sí, no hem inventat nosaltres la política econòmica anti-
cíclica ni hem inventat el keynesianisme, però d’això es 
tracta. De que quan el sector privat no pot tirar per si sol, 
ha d’estar protegit pel sector públic i ha d’estar impulsada 
l’economia pel sector públic.

Deia... És evident que tenim uns pressupostos expansius 
que es carreguen sobre una motxilla que ja ve carregada de 
deute i això, evidentment, no pot fer-nos oblidar el problema 
crònic d’infrafinançament i les conseqüències que això té 
sobre el deute .

Estem salvant ara la situació. És evident que això no resol el 
problema estructural de fons, però jo crec que el govern de 
la Generalitat i la conselleria d’hisenda sempre han donat la 
cara a l’hora de reivindicar un finançament just.

Ahir mateix, el president del govern, Pedro Sánchez, 
va presentar ací en València el pla de recuperació, 
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transformació i resiliència. En la previsió d’ingressos es 
contemplen els fons arribats del React .

Volia preguntar-li si hi ha alguna previsió sobre com es 
repartiran els fons del mecanisme europeu de recupera-
ció i resiliència. El president del govern va dir que el 50 % 
d’aquestos fons estarien gestionats per les comunitats autò-
nomes. I, això, volíem preguntar-li també com afectarà al 
pressupost del 2021 .

També s’ha parlat de l’Institut Valencià de Finances. És molt 
bona notícia l’augment de les dotacions pressupostàries en 
l’Institut Valencià de Finances. El que més creix, com vosté 
ha dit .

Volíem fer-li una pregunta molt concreta que té a vore amb 
un dels fons que vosté ha mencionat, el fons valencià de 
resiliència. Hi havia hagut una petició de revisió del marc 
nacional d’ajudes de l’estat sol·licitada per la Generalitat. 
Volia demanar-li si hi ha hagut alguna resposta per part de la 
Unió Europea .

Sobre l’Agència Tributària, prenent en consideració que el 
frau és el principal problema del nostre sistema fiscal, el major 
problema. No és tant un problema de tipus el que tenim, sinó 
un tipus d’efectivitat d’aquestos. I que això afecta no només a 
l’eficàcia del sistema fiscal, sinó també a la seua progressivitat, 
perquè els que eludeixen o evadeixen el pagament d’impostos 
són, precisament, els que més tenen.

Volia preguntar-li si considera que l’Agència Tributària en 
estos moments té els recursos suficients com per a atallar 
aquest problema i si s’ampliarà el número d’efectius en el 
proper exercici .

D’altra banda, la setmana passada en el Ple, en la pregunta 
oral ja li vaig dir que, per la nostra banda, anàvem a plantejar 
una reforma fiscal progressiva, una millora de la progressivi-
tat del conjunt del sistema fiscal en aquestos pressupostos.

Nosaltres estem satisfets del que va suposar la reforma fiscal 
del 2017. Creiem que ha donat bons resultats i creiem que, 
tenint en compte, prenent en consideració aquestos resul-
tats que han sigut positius, hem de seguir donant passos en 
eixa mateixa senda i per la mateixa senda que està caminant 
també el govern d’Espanya, que també ha plantejat la seua 
pròpia reforma fiscal, com sap.

Res més, que se m’acaba el temps. Reafirmar la nostra 
confiança en aquest govern. Felicitar-los per aquestos pres-
supostos que, tot i les carències, tot i les enormes dificultats 
que s’estan havent d’afrontar, estan a l’altura del que espera 
la societat valenciana de les seues institucions públiques.

Per tant, moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Martínez.

A continuación, por un tiempo de 6 minutos, tiene la pala-
bra la señora Mas para el grupo Compromís . Cuando usted 
quiera.

La senyora Mas Mas:

Gràcies, presidenta .

Bona nit ja, pràcticament, conseller. Com deia la presidenta, 
ens alegrem molt de vore-lo perquè això significa que estem 
acabant estes maratonianes jornades, ací en les Corts, sobre 
pressupostos .

Abans de tot, li volia agrair la seua compareixença, com no 
podia ser d’una altra manera. I també volia fer extensiu eixe 
agraïment a tot el personal empleat públic que ha fet possi-
ble que hui tinguem estos sisens pressupostos del govern 
del Botànic damunt la taula .

Per a Compromís és imprescindible que el projecte de llei 
més important de l’any, el de pressupostos, tinga incloses les 
tres visions del Botànic, tal i com s’acordaren.

I, per això, m’agradaria agrair-li, conseller, les correccions al 
pressupost que ens ha enviat a estes Corts esta setmana per 
tal de reflectir fefaentment allò acordat el passat divendres 
al Ple del Consell .

Portem tres dies escoltant a les conselleres i als consellers 
dir que ens trobem davant d’un pressupost, el més expansiu 
de la nostra història, com si fora... No sé si podria definir-ho 
així, una heroïcitat. Però, jo em pregunte, de veritat algú es 
pensava que anàvem a cometre els mateixos errors que en la 
crisi anterior?

Jo crec que el més responsable, conseller, era fer el que 
vostés han fet en estos pressupostos . Donades les circum-
stàncies, no podíem plantejar cap altra alternativa que no 
fora esta . La inversió, la despesa pública són elements trac-
tors de les economies. I, ara més que mai, els impulsos que 
des de les administracions es donen s’han de multiplicar.

Perquè no es tracta només d’evitar un colp en la sanitat, a 
l’economia o a la vida en general, sinó de transformar allò 
que ja teníem, revertir la situació per a evolucionar com a 
societat. I d’això va, precisament, este projecte de pressu-
postos que vostés ens han presentat.

En altre ordre de coses, i ja entrant en matèria de la seua 
conselleria, m’agradaria detindre’m en una qüestió que està 
present a hores d’ara en l’agenda de qualsevol nació amb 
voluntat transformadora .

I em referisc, òbviament, a la inversió en digitalització. Sap 
vosté que jo sóc ferma defensora de la DGTIC, pels anys 
que he treballat amb ells i per la qualitat humana de l’equip 
que la composa.

I ara, en uns moments com els que estem vivint, en esta 
pandèmia... Ja sabíem abans d’aquesta que arribàvem amb 
un cert retard, per la inacció dels governs anteriors, a eixa 
modernització de l’administració, però els esforços anuals 
que fa el Botànic han estat ingents i este any que ve ho 
tornaran a ser .

Com deia vosté, que també és el 51 % del pressupost de la 
conselleria, per a innovar, per a tindre una major digitalitza-
ció, per a garantir el teletreball del personal empleat públic 
al llarg d’estos mesos, que tornen a ser complicats. I també, 
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en un altre ordre també, però garantir l’educació dels nostres 
xiquets i xiquetes en uns moments, com deia, complicats.

A més, també ens agrada, òbviament, que s’incrementen 
les partides del capítol 1. En uns pressupostos expansius 
com dels que estàvem parlant doncs és importantíssim que 
tinguem mans.

Mans per a poder desenvolupar tots els projectes que estan 
reflectits en estos comptes i que, òbviament, necessitem 
executar cada cèntim, cada euro d’estos diners destinats al 
capítol de personal .

Reiterem també la importància que fa uns dies destacàvem 
en aquestes Corts sobre la importància del repartiment dels 
fons europeus per a fer front a l’emergència creada per la 
COVID-19.

El repartiment dels mecanismes dels fons Next Generation 
ha de garantir l’equitat entre les autonomies. Vivim reali-
tats diverses, escenaris diferents i no podem passar per 
damunt les particularitats de cadascuna, en el nostre cas, 
l’infrafinançament.

No obstant l’infrafinançament, anem a seguir per la via de 
la despesa social i de la inversió per habitant, per a garan-
tir que la nostra ciutadania puga tindre els mateixos serveis 
públics que la resta de l’estat.

I, si algun grup parlamentari vol anomenar això dilapidar els 
diners públics, crec que està totalment confós en el que està 
fent concretament el govern del Botànic, que és entrant en 
eixa mitjana estatal de despesa en serveis públics . Que esta 
crisi és imprescindible aturar-la amb transferències i serveis 
socials forts, com els que reforça en aquestos pressupostos 
el govern del Botànic .

N’hi ha tres qüestions més que m’agradaria afegir-li ràpi-
dament. Una, parlàvem també en els objectius de la seua 
conselleria, el desplegament de la Llei 1/2020, la llei del joc . 
Conseller, també és molt important per a nosaltres en un 
moment també on està incrementant-se este problema de 
salut pública, que és l’addicció dels joves al joc.

És importantíssim el desplegament reglamentari per a posar 
ja en marxa les mesures corresponents. I també, òbviament, 
eixa redacció de l’estratègia valenciana integral de la preven-
ció del joc patològic.

En segon lloc, l’Agència Tributària Valenciana, ja s’ha anome-
nat, no només vam aprovar recentment una PNL en estes 
Corts, a proposta del Partit Socialista, sinó que també 
està en el pacte de reconstrucció incrementar els recursos 
econòmics de què disposa esta agència. I per tant, sí que 
ens agradaria, ja li ha fet la pregunta el company de Podem, 
saber si esta disposa dels recursos suficients.

I per últim, igual que reforcem pel costat de la despesa, hem 
de parlar també dels ingressos. M’alegra saber que compar-
tim opinions amb altres grups, els cinc que ja han parlat, que 
no els hem de pujar els impostos a les classes mitjanes i a les 
classes baixes .

Ho ha dit també el portaveu de Ciudadanos. Jo crec que 
comencem a estar en sintonia, i per això la proposta que 

inicia el Grup Parlamentari Compromís fa unes setmanes 
de precisament pujar els impostos . Tindrem més ingres-
sos recaptats a través d’eixe 0,6 % de la població valen-
ciana que cobra més de 20 milions de les antigues pessetes 
anualment .

És una proposta d’eixida que ens podria més o menys garan-
tir uns 100 milions d’euros, que serien unes 2.000 persones 
sanitàries que podríem incorporar al servei públic sanitari 
valencià, o 4.000 persones que puguen treballar en el model 
sociosanitari també de la Generalitat .

És una qüestió de justícia social, és una qüestió d’equitat, 
que qui més tinga, més ajude.

Res més .

Moltes gràcies, conseller .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Mas .

A continuación, por un tiempo de 6 minutos, tiene la palabra 
el Grupo Socialista, el señor Muñoz. Cuando usted quiera, 
señor Muñoz.

El senyor Muñoz Lladró:

Gracias, señora presidenta .

Buenas tardes, señor conseller .

Bueno, en primer lugar, agradecerle todo el trabajo que ha 
realizado para la elaboración y confección de estos presupu-
estos y a todo el equipo, algunos de los cuales veo allá arriba 
siguiendo con atención esta comparecencia .

Y evidentemente también a todo el personal de la adminis-
tración que ha contribuido y que su trabajo callado permite 
que por sexto año consecutivo se presenten unos presupu-
estos en tiempo y forma. Si no me equivoco, creo que hay 
únicamente dos comunidades autónomas, con nosotros, que 
han sido capaces de hacerlo .

Y creo que de alguna manera podemos decir que somos 
envidia en otros territorios, con otros gobiernos diferentes al 
que tenemos aquí, en la Comunitat Valenciana.

Señor conseller, yo creo que usted, como el resto de los 
organismos internacionales y gobiernos nacionales, ante 
esta crisis se planteó cómo enfocar la lucha contra la pande-
mia y también la salida de la crisis, teniendo en cuenta que 
en el año 2008 se decidió abordar un cambio o una salida de 
la crisis muy diferenciada .

En aquel momento, presupuestos restrictivos, con la famosa 
austeridad, que lo que acabó haciendo es sociedades más 
desiguales, menos cohesionadas y especialmente un dese-
quilibrio entre países.
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Y todos los organismos, la mayoría de los organismos inter-
nacionales, y en este caso también la Generalitat valen-
ciana, ha decidido hacer unos presupuestos expansivos 
que, en mi opinión y en la opinión del Partido Socialista, 
es lo que tocaba. Era lo necesario y además lo que es justo 
socialmente .

Evidentemente, los presupuestos expansivos conllevan 
deuda, pero hay que explicar, y esto ha sido ampliamente 
debatido por los economistas, la deuda cómo afecta a las 
economías nacionales, y en este caso a la economía de la 
Comunitat Valenciana .

En primer lugar, tenemos que ver quién es el gran acreedor 
de la Comunitat Valenciana . Y el gran acreedor de la comu-
nitat es el gobierno de España . Le debemos entre el 80 y el 
85 % de nuestra deuda total. Y esto, tanto que se alude a 
Keynes, Keynes tenia una frase muy interesante respecto a 
esto .

Cuando, por ejemplo, una persona le debe una libra a otra 
persona, el problema lo tiene la persona que debe. Cuando 
se le debe un millón de libras, el problema no tiene tanto 
la persona que debe, sino más bien el acreedor al que se le 
debe .

Esto, transformado a la situación actual, teniendo en 
cuenta que debemos 45.000 millones de euros y subiendo, 
pero además, que se la debemos al estado español, que 
lo computa como deuda respecto a Bruselas e incluso en 
cuanto a la propia situación de deuda de España y de conso-
lidación de España respecto a Europa, pues tampoco es una 
cuestión que nos deba preocupar especialmente, teniendo 
en cuenta que no somos una familia.

Esto no es la economía doméstica, y por tanto no tiene 
absolutamente nada que ver ese endeudamiento con el de 
las familias, ni se puede comparar .

Por tanto, eso como primer elemento . En segundo lugar, se 
alude a los fondos europeos. Y yo me pregunto una cuestión 
que es fundamental. No sé si aquí no somos conocedores 
de dónde vienen los fondos europeos. Parece como que son 
algo ajeno, algo que se haya creado. Los fondos europeos 
vienen de los impuestos de los europeos .

Y evidentemente en una situación de recesión o de pande-
mia, lo que está haciendo la Unión Europea es darles a los 
estados, y en este caso también los estados a las regiones, 
capacidad de hacer presupuestos expansivos que puedan 
paliar esta situación de vulnerabilidad de grandes capas de la 
sociedad, fundamentalmente para sujetar a la sociedad, para 
invertir en sanidad, para invertir en educación, todo público, 
para invertir en dependencia, para invertir en servicios 
sociales y, en definitiva, para consolidar una lucha contra la 
pandemia y una dinamización de la economía en momentos 
objetivamente complicados.

Pero evidentemente estos son los europeos tienen que 
ir con presupuestos expansivos. A partir de aquí, hay una 
cuestión que me parece bastante curiosa, cuando se alude a 
la ideología de los presupuestos. Esto lo popularizó también 
Bill Clinton en el año 1992, y dijo claramente: «Es que es la 
economía, estúpido».

Evidentemente, los presupuestos tienen ideología y los 
presupuestos, cuando deciden apostar precisamente por la 
cobertura de las de las clases trabajadoras, de la dinamiza-
ción de la economía, de la prestación de los servicios públi-
cos fundamentales, pues sí, tienen una ideología.

Pero igual que hay otros presupuestos. Y a mí que me expli-
que alguien si conoce algún presupuesto en cualquier lugar 
del mundo o en cualquier comunidad autónoma que no 
tenga ideología. Evidentemente tiene una ideología.

Y estos presupuestos tienen una ideología claramente 
socialdemócrata, claramente socialdemócrata con tintes 
keynesianos, como está siendo la salida a la crisis que están 
promoviendo los organismos internacionales, el gobierno de 
España y la Comunitat Valenciana .

Obviamente que tienen ideología y es una ideología que, 
desde mi punto de vista, concuerda con las necesidades 
sociales, y que probablemente nos ayudará a salir de esta 
pandemia más unidos y con mayor fortaleza.

Respecto a los presupuestos, como le decía, van en conso-
nancia con otros presupuestos. Y me gustaría recordar que 
los presupuestos generales del estado son históricos para la 
Comunitat Valenciana y que van en línea de los presupues-
tos de la Generalitat .

Es que en estos presupuestos generales del estado de 
España hay un incremento del 113 % respecto a los presu-
puestos anteriores. No se puede decir en ningún caso que el 
presidente Sánchez maltrate a los valencianos, más bien al 
contrario .

Porque, si estos presupuestos maltratan a los valencianos 
y no tienen en cuenta nuestras necesidades, ¿cómo eran 
los presupuestos anteriores? ¿Cómo eran los presupuestos 
de Montoro, cuando se invirtió un 113 % menos? ¿Cuando 
no se reconocía la deuda de la Marina o no se reconocía 
inversiones fundamentales e históricas para la Comunitat 
Valenciana?

Evidentemente, son unos buenos presupuestos que ayudan, 
con los de la Generalitat, a salir de esta situación .

Aparte de esto, también me gustaría hacerme una pregunta 
y trasladarla al resto de compañeros y también a usted .

El sistema fiscal. El sistema fiscal en la Comunitat Valenciana 
reformó en el año 2017. Y esto, yo creo que tenemos que 
ponerlo en valor . En 2017, el Consell decidió abordar un 
sistema que era agresivo, que quien más tenía, menos 
pagaba, y quien menos tenía, más pagaba, a un sistema fiscal 
progresivo .

Y evidentemente, ahora se puede retocar y se pueden hacer 
deducciones, como lo que se ha planteado en estos presu-
puestos, a las personas en mayor vulnerabilidad . Y se puede 
hacer cuestiones, pero digamos, de cirugía. Pero la reforma 
fiscal en la Comunitat Valenciana vino en el año 2017, y 
hay que ponerlo en valor y hay que defenderlo y hay que 
explicarlo .

Y ya acabo. Fíjese, cuando le digo que es un presupuesto 
socialdemócrata keynesiano, es porque el Partido Socialista, 



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  06-11-2020 Pàg. 878

y desde mi punto de vista, entiende la economía como lo 
que debe ser y la administración pública como lo que debe 
ser. Y esto es el efecto multiplicador.

Ustedes están invirtiendo en economía, porque creen 
que, además, la economía privada, con estas inversiones 
del estado y de la Generalitat va ser capaz de generar más 
recursos .

Pero aquí hemos tenido etapas en las que se conocían 
presupuestos que eran restrictivos, pero que sí que resca-
taban, pero rescataban a empresas muy puntualmente y a 
concesiones muy puntualmente .

Pero no se hacía una labor como la que se está haciendo 
actualmente, de hacer inversiones públicas en economías 
que están deprimidas por una cuestión de la pandemia, para 
intentar reactivarlas.

Y voy a poner solo un ejemplo: el bono turismo . El bono 
turismo es el gran ejemplo de la política socialdemócrata de 
este gobierno. Lo que hace es, ante una situación de caída 
de la hostelería y del turismo, y por tanto de aquellos que se 
dedican a sectores relacionados con ello, a invertir para que 
la gente consuma y a su vez se genere ese efecto multiplica-
dor para hosteleros, hoteles, y en definitiva para el colectivo 
de la hostelería y del turismo, para que puedan salir de esta 
situación tan complicada .

Son unos buenos presupuestos, son unos presupuestos 
históricos, sociales, expansivos y que cubren las necesida-
des sociales. Y por tanto, desde el Partido Socialista solo 
puedo darle la enhorabuena por todo el trabajo realizado. Y 
le espero una feliz tramitación de presupuestos, esperemos 
más tranquila que la de años anteriores.

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias .

Menos mal que está de acuerdo con los presupuestos, señor 
Muñoz (rient). Le agradezco que nos ha despertado a todos, 
¿eh?, eso sí.

15 minutos tiene el señor conseller en su siguiente inter-
vención, para contestar a lo que considere. Cuando usted 
quiera.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Bé, molt agraït a totes les seues senyories, per les seues 
intervencions. Totes, eh?, sense excepció. Dreta i esquerra. 
Sense excepció, perquè han sigut molt instructives per a 
este conseller de com se pensa la vida i els pressupostos i 
totes eixes coses .

Miren vostés, el que ha passat estos dies és una cosa que 
passa en tots els governs, quan se tanquen els pressupostos. 
Són dos mirades diferents, que a mi m’emociona. La mirada 

dels meus companys de govern que volen fer moltes coses i 
que és un plantejament il·lusionant, amb el qual jo m’identifi-
que absolutament. Però en tots, eh?

I la mirada del conseller d’hisenda, que és dir de totes eixes 
il·lusionants propostes només tenim recursos per a açò. I és 
una funció no grata, cal dir-ho, perquè jo m’identifique en 
el que volen fer, però necessària, molt necessària, perquè 
els pressupostos de despesa, la despesa, el gasto ha de ser 
contrastable amb els ingressos .

I per tant, és bo començar per això. Quins ingressos tindrem 
l’any que ve? Doncs, miren vostés, ací n’hi ha dos elements 
nous que el senyor Martínez ha plantejat, que són l’acti-
tud diferent, absolutament diferent d’Europa i sobretot del 
govern d’Espanya com fer front a la crisi actual.

Fer front a la crisi actual, que no és una crisi econòmica en 
ella mateixa, sinó que és derivada d’una crisi anterior, que és 
la crisi sanitària. I per tant, que acabarà i haurà reactivació, jo 
crec que molt important, un rebot autèntic de l’economia, en 
el moment que pugam acabar amb la crisi sanitària.

Però estem en crisi, estàvem en crisi, estem en crisi segu-
rament, malauradament estarem en crisi una bona part del 
semestre de l’any 2021, perquè el virus no desapareixerà el 
31 de desembre, malauradament .

Aleshores, com se planteja el pressupost d’ingressos, que 
és important perquè este conseller vaja als seus companys 
i companyes de govern i diga: «Mira, és estupend el que 
estàs diguent, i jo ho voldria fer, però no tenim recursos per 
a tot»? I les prioritats botàniques, per descomptat, i també 
la solidaritat intragovernamental fan que les coses siguen 
como són .

I jo li diria: i quins són eixos ingressos, quins són eixos recur-
sos que té el govern de la Generalitat i que el conseller d’hi-
senda ha de tindre sempre davant per a mirar d’una altra 
manera els companys de govern? Doncs, és molt senzill. 
Són els recursos del sistema sobre el qual ja el govern d’Es-
panya ha tingut una mirada extraordinàriament de contrast 
respecte dels governs anteriors .

I és dir que en l’any 2021 se creixerà un 1,6, se creixerà 
econòmicament. Assegura els recursos del creixement de 
l’1,6 fictici, perquè no ha sigut real, de l’any 2020. L’any 
2020, hi ha hagut una caiguda, com algú ha dit per ací, de 
més del 10 % .

I tanmateix, com que les comunitats autònomes són respon-
sables dels serveis bàsics que afecten la vida quotidiana de les 
persones, entre ells, la sanitat, l’educació i els serveis socials. 
El Govern d’Espanya ha fet una cosa increïble, que és dir: obli-
dem-nos del cicle econòmic; aguantem el sistema de finança-
ment autonòmic com si no hi haguera crisi. Perquè quan hi ha 
crisi, hi han menys ingressos fiscals, òbviament.

Caram, i això no ho ha fet per a l’any 2020. Ho ha fet per 
a l’any 2020 i per a l’any 2021. Esta és la gran notícia que 
vam tindre el 5 d’octubre en el Consejo de Política Fiscal 
y Financiera, que no la teníem. Per tant, tenim, amb els 
nostres estudis previs, guanyar pràcticament 1.300 milions 
d’euros per esta decisió del govern per als nostres ingressos. 
Primera qüestió.
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Segona qüestió, per segona vegada... –la primera ha sigut 
enguany– per segona vegada hi ha unes transferències no 
retornables –això no té precedents, és inèdit en la història 
de l’Espanya autonòmica– del Govern d’Espanya a les comu-
nitats autònomes, enguany de 16.000, l’any que ve de 
13 .000 milions .

Que he de dir una cosa. Encara no estan repartits. Nosaltres 
som prudents, però nosaltres estem lluitant, com no se 
poden fer vostés ni idea, perquè el criteri de repartiment 
d’eixos 13.000 milions es beneficie justament als valen-
cians i les valencianes . Estem en el tema . Des del president 
de la Generalitat fins al director general de finançament, tots 
estem treballant en este sentit. I no sabem quan i per això 
actuem amb prudència. Però, en principi, és al voltant de 
l’1,1 % del PIB.

Però és que, a més, s’ha ficat en suspens les regles 
d’estabilitat, de manera que tot allò que els partits de 
l’oposició han dit sempre «ingressos ficticis», que en realitat 
eren ingressos reivindicatius, ara resulta que estan conside-
rats legalment. És a dir, no hi ha... no hi ha senda d’estabilitat 
marcada d’acord..., s’ha posat en suspens. Ara podem tindre 
el dèficit que cregam convenient per a mantindre la lluita 
contra la pandèmia. I no ho hem fet. Hem fet una cosa que 
ara li explicaré, que és molt interessant.

Ens hem adequat al plantejament general, com dic, per un 
manteniment dels recursos del sistema, que no són reals, 
que no existiran en la realitat dels ingressos fiscals, almenys 
per al primer semestre. Segon, al voltant de l’1,1 % del PIB, 
en forma de recursos addicionals –increïble–, tot això del 
Govern d’Espanya. I, finalment, innovador també, els fons 
europeus. Els fons europeus que són de divers nivell. Un 
primer nivell és el marc plurianual 2014-2020, que, com 
saben vostés molt bé, és N+3. És a dir, podrem gastar fins a 
l’any 2023.

En eixe marc, hem fet ja reprogramació de 270 milions justa-
ment per a fer front a la despesa extraordinària de la COVID 
en temes sanitaris. Però, evidentment, per a enguany.

¿Què passa l’any que ve? Que tindrem..., no sabem encara 
quins fons vindran, per això actuem amb prudència, i només 
fiquem inclús dels més segurs, que són React, no fiquem 
els set-cents o set-cents milions. No, no, fiquem els que ja 
sabem, perquè tenim els projectes –perquè això se paga per 
projecte realitzat i executat–, aquells projectes que creguem 
que sí que se poden executar. I, per tant, no hem utilit-
zat tots els fons de React, sinó només una part, la part que 
podem fer en l’any 2021. Podem, per tant, rebre fons. Per 
tant, només són 400 milions aproximadament, tres-cents o 
quatre-cents milions de projectes fets. Això ho sumem ja. 
Tot això, diríem, conforme al que seria la suficiència finan-
cera si ho plantegem des d’un vista del conjunt de les comu-
nitats autònomes.

Però, quin problema té esta comunitat autònoma? No 
només de suficiència, que això ho podria resoldre. No 
comportament de com entendre el sistema de finança-
ment autonòmic, les regles d’estabilitat suspeses, el React, 
etcètera . No, no, nosaltres tenim un altre problema, no 
només el de suficiència. Tenim un problema d’equitat, 
perquè nosaltres estem infrafinançats. I, per tant, què hem 
fet? ¿Com hem configurat el pressupost d’ingressos? Amb 

tot això que li acabe de dir, que és comú a totes les comuni-
tats autònomes, aplicat a les 5 milions de persones, que som 
nosaltres, al que correspon a nosaltres, més les reivindica-
cions que just enguany són més... –fique-li cometes, si vol– 
més..., menys problemàtiques possibles des del punt de vista 
tècnic, que són els 1.336 –25, ara són 36 perquè els experts 
ens ho varen dir. Una cosa que, per cert, vull recordar que 
fou aprovada per unanimitat –recordeu-ho– en la comis-
sió mixta que vam dir «fons d’anivellament i/o asimetria». 
Açò és format d’asimetria, perquè no sabem si vindrà fons 
d’anivellament. Nosaltres no hem ficat... més deute. No, no, 
hem ficat el títol de sempre. I si venen fons d’anivellament, 
magnífic, i si no, vindrà asimètricament. Tal qual el que va 
decidir la comissió mixta .

Però no només hem quedat en això per a suplir les insufi-
ciències del sistema en la part d’equitat, sinó que també hem 
continuat reivindicat uns serveis que vam realitzar als no 
residents al territori valencià i que van utilitzar els nostres 
serveis sanitaris, que són el Foga, el Foga històric.

Perquè el Foga, la senyora Montero, l’està pagant, però el 
senyor Montoro no el pagava durant quatre anys. I, per tant, 
continuem reivindicant el Foga històric, perquè són serveis 
realitzats per esta comunitat autònoma a no residents, a 
persones que paguen els seus impostos en altres llocs, però 
que reben el servei ací. Eixe sistema funciona ara, però no 
ha funcionat durant un temps. No sabem d’eixos misteris 
de decisions del senyor Montoro que, de tant en tant, deci-
dia no fer açò, no pagar un mes de l’IVA, no sé què... Vull dir, 
això anava a la seua bola.

I, finalment, atenció, continuem reivindicant el diferencial 
entre les aportacions de l’estat a la dependència i el 50 % 
que diu la llei. I sabem ja –el que passa que no ho toquem, 
perquè els pressupostos generals de l’estat encara no s’han 
concretat– que va a pujar d’eixe 12 % històric del senyor 
Rajoy, del senyor Montoro, segurament a un 34 % . No ho 
sabem encara .

De tota manera, tot això està en el pressupost de ingres-
sos. I això és el que fa que este conseller se gire cap als seus 
companys del govern i diga: això és el que n’hi ha. Vegem 
quines són les prioritats botàniques, que és òbviament les 
persones, primer; fer l’escut social, mantindre l’escut social. 
Lluitar contra la pandèmia, el primer de tot i, evidentment, 
també, crear les condicions per a la recuperació econòmica.

Si vostés miren els percentatges del creixement de les 
conselleries, voran com responen perfectament a açò que 
acabe de dir. Les quatre conselleries de caràcter social, sani-
tat, educació, polítiques inclusives i habitatge, creixen sufi-
cientment, no només per mantindre la situació de l’escut 
social tradicional, sinó per a augmentar-ho. La que més, 
polítiques inclusives, però no perquè... Hi ha un motiu. 
Polítiques inclusives..., hi ha un motiu. És que polítiques 
inclusives era la conselleria que partia l’any 2015 del pitjor 
nivell de dotació de recursos . Tenia el 60 % de la mitjana de 
les polítiques inclusives de les altres comunitats autònomes 
d’Espanya i, a més, l’herència que deixava el Partit Popular 
en eixa àrea era dantesca .

Per tant, jo aplaudisc la vicepresidenta el seu treball, que ha 
fet allí, per a traure del femer totes les polítiques inclusives 
d’aquella època.
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I jo crec que el govern del Botànic, tant en la versió I com 
en la versió II, però sempre amb el criteri dels tres grups, 
perquè sense Podemos no haguera hagut pressupostos en 
el Botànic I, que això ho tingueren clar. Tot el govern tenia 
clar que les polítiques inclusives havien de tindre un plante-
jament especial, donada esta situació de partida diferent. I 
enguany ho tindrà també: 7 % sanitat, de creixement; habi-
tatge, 9 % i escaig..., educació –perdó–; sanitat, el 10 %; 
educació, un 7 %, i polítiques inclusives, un 19 %..., més d’un 
19 %. Coherent, perquè encara no ha arribat a la mitjana de 
les comunitats autònomes.

Però és que anem a l’altra banda, a les polítiques econòmi-
ques, i quina és la conselleria que més ha crescut? Política, 
economia, naturalment. Però el que vostés han firmat. No 
sé, vosté no, però vostés han firmat per les polítiques de 
reconstrucció, pels pactes de reconstrucció econòmica. I la 
segona, obres públiques. No és un tema menor. I agricul-
tura, innovació. Hem duplicat moltes partides en innova-
ció i ciència, perquè sabem que l’estratègia competitiva de 
les nostres empreses ja no pot ser residenciada en els preus 
baixos i els costos unitaris de producció baixos. Això no va 
a ningun lloc. Això està desgraciadament en molts països 
d’Àsia. Hem de fer una estructura de creixement basada en 
la innovació, basada en la diferenciació del producte, basada 
en el creixement de la productivitat. I això se fa ajudant a les 
pimes nostres, i no només a les pimes, també a les empreses 
tractores, perquè tiren del conjunt de l’economia. Este és el 
nostre pressupost .

I quan entrem –que han entrat vostés poquet, però bé, no 
m’importa, jo estic ací per a contestar al que vostés me 
diguen– en la meua conselleria podria dir quines són els dos 
elements bàsics de la meua conselleria: l’IVF en la línia que 
acabe de dir, de creixement, i la DGTIC, en la línia d’Europa i 
del Govern d’Espanya, i del que vostés saben que és neces-
sari i imprescindible, digitalitzar l’Administració per a fer-la 
més eficient.

I, si volen després, parlem de turisme, que som la comuni-
tat autònoma que més ajuda a turisme ha fet. Molta més 
que ninguna altra. L’ajuda als autònoms, 57 milions; Madrid, 
7 milions. Anem a vore, ¿de què estem parlant? Naturalment 
que amb els 57 milions no és suficient. Però és que nosaltres 
no podem fer tot el que voldrien fer.

Torne a la idea fonamental. És que els recursos són escas-
sos. I això ho podríem de fer de Borrull, que té 18 milions... 
–senyor Ibáñez, jo li recomane que llija els pressupostos– 
té un pressupost de 18 milions, 3,3 en l’any 2021; l’agèn-
cia tributària, que té uns grans funcionaris, estem disposats 
naturalment, i és una política de govern, el reforçar-la; conti-
nuar la reforma fiscal en la línia progressista, progressiva –
ficaria una barra–; no sé..., vull dir, en política financera... 
És que, anem a vore, quan parlem de recursos, no només 
és de tema fiscal. És que ser eficient és molt important. Li 
acabe de dir que un bon tractament de la política financera 
ens ha estalviat 62 milions, treballant també amb el sistema 
bancari, per exemple . 

I dels projectes europeus... Escolte, és que açò és per a l’any 
2027, eh? Vull dir, hem començat. Eixos 21.000 milions ha 
de sumar tots els projectes europeus de tots els plans fins a 
l’any 2027. Tenia el marc plurianual, que és 2021-2027, per 
exemple. Tenim el Next Generation EU que són per a tres 

anys. I després tenim el React. Tot això ha de sumar i que els 
assegure a vostés... els assegure a vostés que açò és el pres-
supost que el govern podia presentar un 30 d’octubre. Estic 
convençut que durant l’any 2021 podrem generar molt més 
crèdit per a la Generalitat –per al govern de la Generalitat– 
gràcies als fons que vindran suplementaris d’Espanya i 
d’Europa.

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Soler .

A continuación, comienzan los turnos de réplica. ¿Qué 
grupos harán réplica? Vox, PP y Ciudadanos.

En primer lugar, tiene la palabra durante 3 minutos la señora 
Cerdán, por el Grupo Vox.

Cuando usted quiera.

La senyora Cerdán Martínez: 

Gracias, presidenta .

Señor Soler, ha tardado 13 minutos en decir lo mismo que yo 
he dicho en línea y media . Dependemos de las aportaciones 
que lleguen del estado, del FLA y de las subvenciones euro-
peas del fondo de recuperación . Exactamente, lo mismo .

¿Cuál es la tasa de cofinanciación que vamos a tener en 
esos fondos, señor Soler? ¿Cuándo se supone que nos van 
a transferir esos fondos? ¿Los tenemos ya en la cuenta? 
¿Todos? Porque si no los tenemos en la cuenta, para mí son 
castillos en el aire. Para mí y para toda la gente que está 
fuera .

Le repito, señor Soler, 366 millones más de gasto en el 
sector público instrumental, 57 millones de euros que han 
llegado a los pocos autónomos y pymes que pudieron llegar 
a tiempo. ¿Sabe en qué se reduce eso? En que, si tenemos 
que cerrar la persiana, en vez de comprarme tres pares de 
zapatos, me compraré uno; en vez de ir tres veces a la pelu-
quería, iré una. Y si puedo ir una vez de viaje dentro de la 
Comunidad Autónoma Valenciana con un bono de estos 
famosos que acabamos de aprobar, pues me iré y, si no, me 
quedaré en casa.

¿Cuál es otro de los problemas? Señor Soler, ustedes han 
puesto a las agencias de viajes en un piquete con ese bono. 
Pero, literalmente, hay 10 millones de euros para ese bono, 
¿y me puede explicar usted cómo pretende que las agencias 
de viajes asuman ese gasto si en este momento están en una 
situación en precario?

También me gustaría saber, hay una línea en turismo, de 5 
millones de euros, de medidas de apoyo económico para 
personas trabajadoras, autónomas y pymes . Me podría expli-
car qué tipo de medidas son, para qué se van a emplear esos 
5 millones de euros .
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Seguimos, la estructura de Presidencia cuenta con un presu-
puesto de 223 millones de euros. El que tengamos progra-
mas presupuestarios es un ejemplo más de la sobredimen-
sión de la administración, y no se dan cuenta, no, claro que 
no se dan cuenta, para ustedes es lo normal .

No entendemos, por ejemplo, que exista una Dirección 
General de Relaciones con la Unión Europea y el Estado 
existiendo una Dirección General de Fondos Europeos en 
su conselleria, otra Dirección General de Relaciones con las 
Comunidades Autónomas y la Representación Institucional.

Y el turismo, que como usted bien ha dicho, es casi el 15 % del 
empleo de la comunidad, lo consideramos uno de los sectores 
más importantes, dotado con 94 millones de euros, está inser-
tado dentro de Presidencia, no tiene capacidad propia.

Vamos a su –me queda nada, pero bueno, treinta segunditos 
más, por favor–. Dentro del presupuesto de Hacienda vemos 
que realmente ha subido el gasto de la Ciudad Administrativa 
en un 52 %, Patrimonio de la Generalitat ha aumentado un 
46 %, y también el aumento del capítulo 6 es alrededor de 
un 290 %, son 19 millones de euros para un edificio en la 
avenida Campanar, que uno de los objetivos de esa dirección 
general es la enajenación o explotación de bienes patrimonia-
les, cuya utilización por la Generalitat debería ser obligatoria. 
Nos gustaría saber cómo van las ventas o alquileres de esos 
bienes patrimoniales desde que empezó su legislatura.

También nos llama la atención, usted ha hecho alusión a 
que una de las partes que más le gustaba era el IVF y la 
línea de los fondos de Europa . Bueno, pues la Dirección de 
Fondos de Europeos, que debería ser realmente, estoy total-
mente de acuerdo con usted, un pilar fundamental de este 
año debido a los nuevos fondos que se recibirán, no tiene 
un gran aumento significativo. Nosotros consideramos que 
precisamente esa línea es una de las que se debería refor-
zar en el caso que lleven la gestión de los nuevos progra-
mas operativos 2021-2027 y del Fondo Next Generation, así 
como afianzar al personal con experiencia de esa dirección 
general y no sobrevivir a base de interinos amortizables.

Y también nos gustaría saber –y termino ya–, que nos expli-
cara los fondos carentes de personalidad jurídica: 35 millo-
nes para 2021 y el porcentaje que se ejecutó en 2020.

Muchas gracias, presidenta .

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señora Cerdán.

A continuación, tiene el turno de 3 minutos el señor 
Woodward para la réplica de Ciudadanos .

El senyor Woodward Poch:

Bien, bueno, menos mal que ha hablado el señor Muñoz, y 
el compañero de Podemos y Aitana, de Compromís, porque, 
señor Soler, es que si tengo que contestar o replicarle, no es 
a usted, es a ellos. Es que las divagaciones siempre estamos 

igual y nos quedamos sin escuchar la realidad de las pregun-
tas que le hacemos.

Yo creo que 50.000 millones de euros en estos momentos 
es un problema, más allá de lo que estamos diciendo que 
el problema lo tiene, no se lo digo por usted, el problema 
el Gobierno de España . El problema también lo vamos a 
tener a final del 2021, con los 55.000 millones que noso-
tros calculamos que va a ser la deuda de la Comunidad 
Valenciana, porque nos olvidamos del déficit que vamos a 
cerrar el 2020, y lo que…, ingresos ficticios, reivindicativos o 
no garantizados, da igual, los dos mil y pico millones que hay 
que sumarle a los 1.200 que cierran estas cuentas del 2021.

La pelota de este arreglo desde el 2018, lo ha dicho el 
compañero Rubén, junio de 2018, la tiene el Partido Socialista 
que está al mando de las cuentas del Gobierno de España 
para poder tener una reforma del sistema de financiación que 
hasta la fecha, hasta el 2018, era culpa de otros partidos. En 
estos momentos el que está dirigiendo las cuentas de España 
es el PSOE, el señor Sánchez, con la ayuda de Podemos, y ahí 
tenemos que llegar a una solución. Nosotros pensamos, ya 
lo hemos dicho, que el 2021 para nosotros es un año excep-
cional, y ahí muchos de los cambios que estamos haciendo, 
mucho del consenso y, bueno, bienvenidos a aceptar ideas, 
como fue el Bono viatge de la Generalitat, una idea nuestra, 
que ha partido de nosotros, y que, bueno, se incorporó en el 
2020 y se ha vuelto a reincorporar en el 2021 .

Pero, miren, señores de Compromís y de Podemos, bueno, 
vamos a ser serios un poquito con la estrategia fiscal que 
quieren imponer a la Comunidad Valenciana. Si creen que 
todo se soluciona con los cien millones, a saber, que sea lo 
que va a solucionar las cuentas de la Comunidad Valenciana, 
pues yo creo que ahí tenemos a la Airef, tenemos ahí un 
Consell que no quiso subir los impuestos en su presupuesto y 
tenemos, lo que digo, a la Airef diciendo que hay que hacer un 
plan de reequilibrio fiscal. Efectivamente, en el momento que 
termine el 2021, cuando sepamos donde estamos, cuando 
sepamos donde vamos, pues ojalá venga así. Pero hay unas 
reglas de estabilidad que están suspendidas, que va a haber 
mucho cacao al final del año 2020-2021, y en eso estamos.

Consensos, ayudar, apoyar a todo, porque realmente aquí 
lo necesario es que los valencianos salgamos reforzados y 
tengamos un plan de escape, o un plan de salida o un plan 
de salvación para, pues bueno, para poder subsistir.

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Woodward .

A continuación, por el Grupo Parlamentario Popular, tiene 
tres minutos el señor Ibáñez.

El senyor Ibáñez Bordonau:

Gracias, presidenta .
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Señor conseller, entiendo perfectamente porque usted no 
habla del presupuesto. Míreme, usted en su sección no tiene 
una línea nominativa para el edificio de Borrull, no la tiene, 
le honraría reconocerlo. Pero, fíjese, hasta en las excusas 
es malo. Porque acaba de decir que: bueno, hay una línea 
3,3 . Se han anunciado 8,1, su conselleria ha anunciado 8,1 . Y 
ahora me dice que 3,3.

Pero es que lo mismo hace con la dependencia. Acaba de 
decirnos a todos: no, no lo tenemos aún, pero está, está ahí, 
vamos a recibir el 34 %. Y entonces, señor Soler, ¿por qué 
consigna el 50? ¿Por qué? A usted le sobra ahora mismo, 
según sus mismas palabras, 63 millones de euros de la 
dependencia, según lo que acaba de decir.

Mire, señor Soler, en política se pueden hacer muchas cosas. 
Pero una, en un parlamento, es no hacer el ridículo, y usted 
está haciendo el ridículo.

Mire, usted nos ha dicho y nos ha relatado que este es el presu-
puesto que necesitan los valencianos, que estamos en una 
situación de crisis profunda y que lo vamos a estar también 
por lo menos la mitad del 2021, ha dicho. Y además nos ha 
recalcado que los recursos son escasos. Y yo le pregunto, 
señor conseller: con todo eso, ¿a usted no se le cae la cara de 
vergüenza de subirse el sueldo? ¿De verdad? Todavía no tiene 
ni la mínima sensibilidad para decir, con lo que está cayendo 
ahí fuera, oye, aquí hay 12.000 autónomos que han dejado de 
ser autónomos, 1.700 empresas valencianas que han cerrado, 
la gente en ERE es más de 400.000 valencianos. Y usted, con 
todos esos condimentos, lo que dice es que se sube el sueldo. 
¿De verdad sigue manteniendo que éste es el presupuesto 
que necesitan los valencianos? No, señor conseller, es el presu-
puesto que necesita usted y su gobierno.

Porque lo que tampoco nos ha contado, y hablando de 
ingresos, es por qué multiplican por cuatro los precios públi-
cos en educación. ¿Por qué, señor conseller? ¿Por qué? ¿Ese 
precio público lo pagan las clases altas? ¿Por qué? Pasa de 
1,1 a 4,3. ¿Por qué, señor conseller? No lo ha explicado.

Pero hablando del Plan de reconstrucción, si a alguien se 
le tiene que caer la cara de vergüenza es a todos los que 
sustentan el gobierno. Aquí vino a comparecer una persona 
en representación de las kellys, ¿se acuerdan ustedes? ¿se 
acuerdan sus señorías? ¿Sabe que ha hecho su gobierno, 
señor Soler? ¿Lo saben, señoría? Han aniquilado la partida 
de las kellys. El año pasado les advertí que la habían redu-
cido, pero este año ya no puedo decirles que la han redu-
cido, le digo que la han aniquilado, porque la han borrado 
del presupuesto, señor Soler, borrado del presupuesto . Se 
lo vuelvo a repetir –aunque esté mirando el móvil–, borrado 
del presupuesto, señor Soler. Entiendo que no me mantenga 
la mirada porque es para tener mucha vergüenza de esto.

Pero además de eso, aquí, como se ha dicho, se aprobó en 
el Pleno pasado una propuesta del Partido Socialista para 
fortalecer –deje de hacer tonterías, señor Soler, por favor, 
que ya es mayor, deje de hacer tonterías...

La senyora presidenta:

A ver, no pueden entrar…

El senyor Ibáñez Bordonau:

…para fortalecer…

La senyora presidenta:

Señor Ibáñez, si me deja un segundo.

El senyor Ibáñez Bordonau:

Sí, sí, perdone .

La senyora presidenta:

Si me disculpa un momento .

El senyor Ibáñez Bordonau:

Entiendo que esté nervioso porque no es para menos.

La senyora presidenta:

No pueden entrar en discusión y tampoco hace falta que 
eleven tanto el tono. Muchas gracias. Puede continuar.

El senyor Ibáñez Bordonau:

Aquí, en el pleno pasado, se aprobó una resolución para 
fortalecer la Agencia Tributaria Valenciana, y todos nos los 
creímos. Es más, la estrategia del Partido Socialista era dejar 
en la estacada al Grupo Parlamentario Popular . Le salió mal .

Y yo ahora pregunto: oiga, si la Agencia Tributaria pasa de 
437 personas a 423 personas, 14 menos, ¿eso es fortale-
cerla? ¿Sí? ¿Es fortalecerla? Pues déjela en cien, que a lo 
mejor la fortalecemos todavía más.

Fíjese, el empacho y la prepotencia de su gobierno es que 
no tiene absolutamente límites, son capaces de engañarse 
entre ustedes, sin ningún rubor. Cuánto no engañaran a 
todos los valencianos, señor Soler . Este presupuesto no es 
que sea un engaño, es que es una vergüenza, propia de un 
gobierno vergonzoso como el suyo, que en la mayor crisis 
económica y social de la Comunidad Valenciana su primera 
medida es subirse el sueldo .

Pero mire, como me resisto…

La senyora presidenta:

Vaya concluyendo, señor Ibáñez.
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El senyor Ibáñez Bordonau:

…–y acabo ya– a no volverlo a intentar, si la señora Oltra tuvo 
por escrito su compromiso, yo quiero que usted me firme por 
escrito el compromiso que le he pedido. Sea valiente y diga 
por escrito, fíjese que yo no le pido lo que no está en el presu-
puesto, le pido lo que está en el presupuesto, que esta comu-
nidad va a recibir los 1.336 millones en este año y que vamos 
a recibir los 600 millones. Esto al menos le dará un poco 
de credibilidad . Pero, como le he dicho, usted ha perdido el 
crédito, ha perdido ya la credibilidad y solo le queda el orgullo, 
que es el de la señal verde. Ahí tiene la puerta, señor conseller .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Ibáñez.

A continuación, y para cerrar la comparecencia el señor Soler 
dispone de 3 minutos. Cuando usted quiera.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Per què em recordarà tant el senyor Rubén Ibáñez a Donald 
Trump? Per què? (Veus)

La senyora presidenta:

A ver, por favor, señor Ibáñez. ¡Por favor! Estamos termi-
nando, estamos todos cansados, lo entiendo perfectamente, 
no le digo como estoy yo. Así que, vamos a ver si podemos 
terminar esto con un poco de tranquilidad.

Muchas gracias .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Açò són uns pressupostos no què, uns pressupostos no sé 
quant. Comença a pegar grans expressions i no certifica res, 
no demostra res . Que si el sou 0,25, de 25 milions . Un sou 
que és per a tota l’administració pública espanyola, tot siga 
dit de pas, per a tots els funcionaris. A què ve ara eixa...

Sap el que està fent vosté, senyor Ibáñez? Certificar la 
bondat d’estos pressupostos. Perquè si tot el que ha de dir 
és açò que està dient, està dient, com s’ha dit per part d’al-
tres diputats ací, que són els millors pressupostos de la 
història de la Generalitat valenciana. Per què? Perquè hem 
fet un esforç de rigor i alhora de pensar des del keynesia-
nisme intel·ligent com pot la Generalitat fer front a les dos 
grans crisi que tenim: la crisi sanitària i social, l’escut social, 
que nosaltres tenim obligació per mandat de l’Acord del 
Botànic de fer-ho; i també de la recuperació econòmica.

Perquè quan se parla de deute, que hem parlat tots de 
deute, hem de pensar que el deute és que, o paguem 

nosaltres o paguen els que vénen darrere. Paguem nosaltres 
amb els impostos o, si no arriben els impostos, paguen amb 
deute els nostres fills i els nostres néts. Ok.

Què passa quan hi ha una crisi de les dimensions històri-
ques com la que estem tenint? És bo per a nosaltres endeu-
tar-nos per lluitar eficaçment contra la crisi, de fet una crisi 
pandèmica com esta fa cent anys que no se donava, cent 
anys . Per tant, en un fet extraordinari com esta crisi no seria 
normal que compatibilitzarem el finançament, deia, per l’ac-
tual generació i les generacions que vénen darrere? Per un 
motiu senzill, perquè si fracassem nosaltres eixa derivada va 
cap als nostres fills i els fills dels nostres fills.

Cada empresa que salvem, cada persona que salvem estem 
construint futur, i eixe futur el construïm des de la solidari-
tat intergeneracional. Eixe és el sentit del deute, que en el cas 
nostre, a més, s’ha de sumar la injustícia de l’infrafinançament. 
I nosaltres el que hem fet és aplicar esta regla d’or en el pressu-
post d’ingressos, esta regla d’or, que afortunadament ha sigut 
disminuïda en la seua globalitat per l’actuació d’Europa i per 
l’actuació del Govern d’Espanya, perquè sinó, si no s’hagueren 
mantingut i no hagueren volgut mantindre els serveis bàsics, 
lluitar contra, diríem, contra el deteriorament del servei sanitari 
o afavorir l’esponjament de les aules perquè els xiquets no se 
contagien o tindre respostes habitacionals com toca, i sobretot 
assistir, com s’ha dit ací moltes vegades, inclús per a coses tan 
justes, com per exemple que els sanitaris que estan en l’àrea 
de polítiques inclusives tinguen la mateixa remuneració salarial 
que els altres que estan en la primera línia de foc.

Tot això no cau del cel, són recursos, són diners, són mitjans. 
Això se fa com podem, amb l’ajuda d’Europa, amb l’ajuda d’Es-
panya i amb l’ajuda dels esforços nostres, i naturalment amb 
l’ajuda de les futures generacions. És el que passa en les crisis 
històriques com la que estem vivint, i crec que estem actu-
ant amb una pulcritud ètica com no se poden imaginar, llui-
tant per salvar l’escut social i per ficar les nostres empreses 
en funció de poder rebotar la seua dinàmica el més possible, 
perquè serà la manera que puguem finançar l’estat del benes-
tar del futur, dels nostres fills i dels fills dels nostres fills.

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Soler .

Y con esto concluimos los tres días de comisión y las compa-
recencias del gobierno .

Daros las gracias a todos los diputados por vuestra paciencia 
y ayudar con ello a que, tanto la Mesa como el señor letrado, 
o los letrados que han pasado por aquí, pudieran hacer 
bien su trabajo; y sobre todo al personal de la cámara, que 
también han estado hoy al pie del cañón .

Buen fin de semana y buena vuelta a casa.

(S’alça la reunió a les 19 hores i 49 minuts)
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